
 

 

  

 

Beskrivelse af forslag  Spindegården 
Spindegården er en selvejende institution på 7 grupper beliggende på 
Traps Allé 42 i Vanløse. Heri indgår institutionens udflytterafdeling på 1 
gruppe, som er beliggende på Bøllemosevej 4 i Skodsborg. 
 
Det foreslås, at institutionens udflytterafdeling lukkes midlertidigt, da 
børnene kan være på hjemmeadressen. Institutionen er udvalgt pba. af 
økonomi og mindste indgriben.  
 
Baggrund for udvælgelse: Økonomi, mindste indgriben  
 
Besparelse i mio. kr. 
Besparelse i alt Antal grupper Besparelse pr. gruppe 

1,5 1 1,5 
 
Implementering: 2025 
 
Opsummering af høringssvar 
Der er i høringen modtaget 18 høringssvar fra forældrebestyrelse, leder 
og forældre.  
 
I høringssvarene argumenters imod en lukning af institutionens 
udflytterafdeling, da den understøtter det pædagogiske arbejde på 
institutionen og giver børnene en mulighed for at opleve og bruge 
naturen i hverdagen. Dertil er udflytterafdelingen med til at styrke 
institutionens samlede attraktivitet for forældrene. Endeligt påpeges 
det, at institutionens hjemmedel ikke kan rumme børnene fra 
udflytterafdelingen, og det vil kræve en udvidelse af den nuværende 
kapacitet. 
 
Forvaltningen er enige i, at en mindre del af børnene muligvis ikke kan 
rummes hjemme i 2024 eller til maj 2025, hvis der ikke sker 
ekstraordinær fraflytning. Der arbejdes derfor med en længere 
udfasning i dialog med institutionen, så udflytterdelen senest lukker 
ultimo 2025, når børnene kan rummes hjemme. 
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På de følgende sider fremgår dataoverblik for institutionen og 
opsummering af hvert høringssvar. Derudover er høringssvar vedlagt i 
fuld længde til sidst i materialet.  
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Kapacitet, søgning og besparelse

Institution Kapacitet
(børnegrupper)

Søgning
2020- 2023

(gennemsnit)

Besparelsespotentiale
(mio. kr.)

Spindegården 1 151% 1,5

Institution Tilsynstype
Tema 1: Samspil og 
relationer mellem 

børn og voksne

Tema 2: 
Børnefællesskab

er og leg

Tema 3: Sprog 
og bevægelse

Tema 4: 
Forældre-

samarbejde

Tema 5: 
Sammenhæng i 

overgange

Tema 6: 
Evaluerings-

kultur
Særlig indsats

Spindegården (udflytterdel) Ordinært Vedligeholde indsatsen Vedligeholde 
indsatsen Justere indsatsen Vedligeholde 

indsatsen
Vedligeholde 

indsatsen Justere indsatsen Nej

Tilsyn

Institution
Andel af det pædagogiske 

personale, der er uddannede 
pædagoger (2021)

Andel af det 
pædagogiske personale, 

der er uddannede 
pædagoger (2022)

Andel af det pædagogiske 
personale, der er 

uddannede pædagoger 
(2023)

Personaleomsætning 
(2021)

Personaleomsætning 
(2022)

Personaleomsætning 
(2023)

Spindegården (udflytterdel) Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende

Pædagogandel og personaleomsætning

*Forvaltningen har ikke personaledata på selvejende institutioner 
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Herunder er resuméer af alle høringssvar til forslaget om 
Spindegården. De fulde høringssvar kan læses efter resuméet. 
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Bilag 1. Resumé af høringssvar  Spindegården 

Nr.  Afsender  Resumé af høringssvar 
1 Erling Duncan på vegne 

af Spindegårdens 
forældrebestyrelse 

Forældrebestyrelsen finder, at forslaget ikke 
tager højde for Spindegårdens fysiske 
faciliteter. Der er høj forældresøgning og 
venteliste til institutionens vuggestue og 
børnehave, hvorfor der i en årrække frem 
ikke kan effektiviseres ved at samle 
børnehavebørnene på institutionens grund.  
På grund af de fysiske rammebetingelser 
kan forslaget derfor ikke realiseres i en 
årrække frem, og på grund af de 
pædagogiske forhold vil det ligeledes ikke 
på sigt medføre en netto effektivisering.  
 
Skovbørnehaven er et væsentligt 
fundament for Spindegården høje 
pædagogiske kvalitet igennem de konkrete 
rammer som skoven tilbyder og det 
pædagogiske personale, der tilvælger 
Spindegården for denne professionelle 
arbejdsform. 

2 Jette og Tonni Schmidt Afsenderne er bekymrede over forslaget, 
hvis udflytterbørnehaven bliver lukket, idet 
den giver børnene en masse 
naturoplevelser og et andet forhold til og 
viden om naturen end jævnaldrende børn. 

3 Morten Kalum Jarlkov Det påpeges i høringssvaret, at Institutionen 
er en af Valbys mest søgte og ligger i et 
område, som er meget attraktivt for 
børnefamilier. Børnene kan ikke blot vende 
tilbage til hjemadressen uden store 
konsekvenser. Der er for lidt plads i 
Spindegården, hvorimod 
udflytterbørnehaven giver børnene den 
plads, de har behov for. 
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Udflytterbørnehaven medfører, at 
hverdagen i Spindegården overhovedet kan 
hænge sammen og gør det muligt at 
rumme børn med særlige udfordringer. 
Desuden har naturen positive effekter på 
børnenes motoriske og mentale helbred.  
 
Endeligt påpeges, at forslaget ikke vil leve 
op til forvaltningens forventninger om 
besparelse. Det vil derimod skabe trangere 
forhold, mistrivsel og ringere 
udviklingsmuligheder for børnene samt 
forringede arbejdsvilkår for medarbejderne. 

4 Thomas Andersen, leder 
af Spindegården 

Lederen af Spindegården skriver, at 
specialanalysen peger på, at vi skal 
inkludere flere børne med særlige behov, 
hvilket er væsentligt nemmere i en 
udflytterbørnehave. Lykkes dette ikke, bliver 
regningen på længere sigt større. 
Spindegården er en attraktiv arbejdsplads 
med en høj belægning af uddannede 
pædagoger
rekrutteringsstrategi. Hvis udflytterdelen 
fjernes, bliver det ikke muligt at have alle  
børn i institutionen, og lederen frygter 
medarbejderflugt. Spindegården har altid 
haft en lang venteliste, og har haft 
merindskrivning ad mange omgange. 
Spindegården er et højkvalitetsdagtilbud, 
med en meget fin tilsynsrapport. 

5 Kirstine Dam og Tobias 
Frihed 

Afsenderne af høringssvaret er uforstående 
overfor, at udflytterbørnehaven påtænkes 
lukket. En konsekvens vil være, at der skal 
passes endnu flere børn på en trang 
legeplads, hvilket vil begrænse børnenes 
udfoldelsesmuligheder. Der er allerede 
overbelægning, og de indendørs faciliteter 
er små. 
 
Udflytterbørnehaven giver børnene 
værdifuld mulighed for motorisk udfoldelse 
og science emner i skoven. Samtidig 
dannes nye fællesskaber og vennekredse 
dér. Konsekvenserne ved fjernelse af 
udflytterbørnehaven vil udhule en stor del 
af besparelsen. 

6 Line Lykke Dehn Afsenderen af høringssvaret udtrykker 
bekymring over forslaget, og skriver, at en 
lukning af udflytterbørnehaven vil have 
store konsekvenser. Spindegården har i 
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forvejen udfordringer med pladsen, både 
inde og ude. Udflytterbørnehaven sikrer 
den ekstra plads, som er nødvendig for 
børnenes trivsel. I skoven kan børnene lege 
og lære i naturen, hvilket har positive 
effekter på deres motoriske og mentale 
udvikling og bidrager til en bedre inklusion 
af børn med forskellige behov. Fjernes 
udflytterdelen vil det kræve omfattende 
ændringer og renoveringer af de 
eksisterende faciliteter for at undgå en 
forringelse af børnenes hverdag. Derudover 
vil besparelsen ved en lukning vil være 
minimal 
 
En lukning vil også påvirke medarbejdernes 
arbejdsmiljø, og man frygter, at en lukning 
af udflytterbørnehaven vil medføre 
medarbejderflugt i Spindegården. 

7 Lisbeth Clausen Afsenderen påpeger, at en lukning af 
udflytterbørnehaven vil have store 
konsekvenser for Spindegården, som er en 
attraktiv institution bl.a. pga. udflytterdelen. 
Naturen er et vigtigt pædagogisk værktøj og 
et læringsrum for børnene. Udelivet er også 
med til at mindske sygdom.  
 
Det er afgørende for organisering af 
hverdagen og børnenes trivsel i  
Spindegården, at der er en gruppe børn på 
udflytterdelen. En lukning af udflytterdelen 
vil kræve en anden fysisk opbygning af 
institutionen, og den evt. besparelse kan 
kanaliseres direkte over til justeringer og 
forbedringer i Spindegården. Disse 
vurderes til at være langt dyrere end 
besparelsen. Spindegården har høj 
faglighed og trivsel blandt personalet og en 
lukning af udflytterbørnehaven kan 
medføre medarbejderflugt. 

8 Louis Andersen 
(underskrevet af Erling 
Duncan-Tind  
Formand ved 
Spindegårdens 
forældrebestyrelse)  

Samme indhold som nr. 1 

9 Louise Juncher Lunde Afsenderen afviser, at børnene kan vende 
tilbage til hjemmeadressen uden store 
konsekvenser. Der er i forvejen pres på 
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kvadratmeterne, både på inde- og 
udearealerne. 
 
Naturen er et unikt læringsrum, som har  
positive effekter på børnenes motoriske og 
mentale udvikling og mindsker sygdomme. 
Udflytteren øger også Spindegårdens 
inklusionsmuligheder. Flere forældre har 
valgt Spindegården i høj grad pga. 
udflytterdelen med rotationsordning.  Det 
er en af Valbys mest søgte institutioner og 
ligger i et område, som er meget attraktivt 
for børnefamilier. 
 
Fjernelse af udflytterbørnehaven ville kræve 
ændring af institutionen og børnetallene fra 
vuggestue til børnehave. Dertil kommer 
renovering og ændring af de eksisterende 
ude- og indearealer. Der er ikke mange 
penge at spare på at lukke udflytteren. 
Hvis udflytterdelen lukkes, vil det betyde en 
forringelse af medarbejdernes arbejdsvilkår 
og deres arbejdsmiljø, og man frygter 
personaleflugt. 

10 Peter Elgaard Afsenderen af høringssvaret påpeger, at en 
lukning af udflytterbørnehaven vil have 
betydelige konsekvenser. Der er allerede 
pres på pladsen, både indendørs og 
udendørs. Der er ikke nok plads til, at alle 
børn kan lege udenfor samtidig. Lokalerne 
er små, og de mangler et stort fællesrum 
eller en rummelig indgang. 
Udflytterbørnehaven tilbyder den 
nødvendige plads og er et højdepunkt for 
både børn og voksne. Spindegårdens 
daglige rutine afhænger af, at nogle børn er 
ude af huset. 
 
Naturen er et unikt læringsmiljø, der 
fremmer børnenes motoriske og mentale 
udvikling og reducerer en række 
sygdomme.  Udflytterbørnehaven øger 
Spindegårdens evne til at inkludere alle 
børn. Mange vælger Spindegården i høj 
grad pga. udflytterdelen med 
rotationsordningen. Det er en af de mest 
eftertragtede institutioner i Valby, et 
attraktivt område for børnefamilier. 
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At fjerne udflytterdelen vil kræve 
omfattende renoveringer og ændringer, 
som ikke er inkluderet i det nuværende 
forslag, hvilket vil underminere en stor del 
af de forventede besparelser. Der er ikke 
meget at spare ved at lukke udflytterdelen.  
Det vil også forringe arbejdsvilkårene og 
miljøet for personalet, hvilket kan føre til 
personaleflugt. 

11 Christina Øgaard 
Nielsen 

I høringssvaret påpeges, at Spindegården 
er en højkvalitetsdaginstitution kendt for sit 
dedikerede personale og pædagogiske 
tilbud, som inkluderer en udflytterdel i 
skoven. Seneste tilsynsrapport viser, at 
arbejdet i skoven har betydelige positive 
effekter på børnenes udvikling. At fjerne 
vores udflytterdel vil i reducere kvaliteten af 
det pædagogiske tilbud og ramme 
børnenes trivsel og udvikling.  
Mange ansatte har valgt at arbejde i KK på 
grund af de særlige muligheder og 
kvaliteter, som institutionen tilbyder. 
Frygter medarbejderflugt. 

12 Liliya Pavlova Afsenderen påpeger, at det, at børn 
tilbringer tid i naturen, er sundt for deres 
fysiske helbred, bidrager væsentligt til 
deres mentale og følelsesmæssige 
velbefindende og mindsker sygdom.  
Pædagogerne nyder godt af de positive 
sundhedseffekter ved at være udendørs,  
hvilket kan føre til et bedre arbejdsmiljø og 
øget arbejdsglæde.  

13  Louise Stahlschmidt Samme indhold som nr. 1 

14  Samme indhold som nr. 9 

15 René Lind Akselsen Samme indhold som nr. 9. 

16 Ronja Buhl Afsenderen er bekymret over forslaget om 
lukning af Spindegårdens 
udflytterbørnehave. Spindegårdens 
hjemmebørnehave er desuden ikke 
indrettet til at skulle huse alle børn, og der 
er i forvejen pres på kvadratmeterne, både 
inde og ude. Det er vigtigt for børns trivsel, 
udvikling og læring at færdes i den frie 
natur. Spindegården har et lille udeareal set 
i forhold til børneantal på hjemmeadressen, 
og ved at lukke udflytterdelen fratager man 
børnene muligheden for at få et positivt 
forhold til naturen. Spindegården er en af 
de mest populære og eftertragtede 
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institutioner i Valby med lang venteliste og 
fremragende gode tilsynsrapporter. 

17 Sigrid Søndergaard Afsenderen skriver, at Spindegårdens 
udflytterdel og organisering har to meget 
vigtige fordele: Den skaber plads til 
børnene og deres leg, og den sikrer de 
bedste pædagoger. 

18 Simon Brandt Afsenderen påpeger, at den roterende 
udflytterbørnehave i Spindegården er med 
til, at børn i KBH kommer ud og oplever  
naturen. Prisen er begrænset, da huslejen til 
lokalerne i Skodsborg er holdt under 
60.000 kr. om året. Dertil kommer 
medarbejdernes trivsel, som vil komme 
under større pres, hvis alle knap 130 børn er 
på matriklen i hele institutionens 
åbningstid. Dette skyldes, at de fysiske 
rammer i institutionen bliver sat under et 
større pres, end de er beregnet til, da både 
inde- og udearealer er begrænsede.  
Leje af lokaler i Skodsborg og udgifter til 
buskørsel virker meget overskuelig ift. 
udgifter til udvidelse af faciliteter, øget 
sygdom hos medarbejdere og ikke mindst 
børnenes trivsel og udvikling.  
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Emne: SV: [EKSTERN] Høringsbesvarelse fra forældrebestyrelsen i den integrerede 
selvejende daginstitution Spindegården

Kære Københavns Kommune 
  
Ved den udsendte høring på vegne af Børne- og Ungdomsudvalget i København om nedjustering af 
dagtilbudskapacitet er det foreslået, at Spindegårdens udflytterafdeling indstilles til lukning med 
henblik på at opnå en varig netto effektivisering. Forældrebestyrelsen finder, at forslaget ikke tager 
højde for Spindegårdens fysiske faciliteter, der er delt mellem et nedlagt plejehjem, med legearealer 
med tilladelse til færre børn end samlet indskrevet, men samtidigt en skovbørnehave 
(udflytterafdelingen), der på skift giver omkring 80 børn udfoldelse i naturen. Der er høj 
forældresøgning og venteliste til institutionens vuggestue og børnehave, hvorfor der i en årrække frem 
ikke kan effektiviseres ved at samle børnehavebørnene på institutionens grund. Derfor indstilles til, at 
forslaget ikke godkendes. 
  
Kapacitet af de fysiske faciliteter: 
Det fremgår af brev om byggetilladelse fra Københavns Kommune, Bygge- og Teknikforvaltningen, 
Byggeri & Bolig, dateret 5. oktober 2001 B-j.nr: 188953-3 vedr. daginstitution i Timotheushjemmet ved 
betingelser stk. 2: ”at institutionen, med et friareal på ca. 917 m2, indrettes til højst 3 
børnehavegrupper, 3 vuggestuegrupper i alt 102 børn, herunder opsamlingssted for 1 
skovbørnehavegruppe”. 
  
Dette er i overensstemmelse med i ibrugtagningstilladelse af Københavns Kommune, Bygge- og 
Teknikforvaltningen, d. 12. juni 2002. Af tilladelsen fremgår at institutionen kan tages i brug efter: 
”bygningsændringer ved indretning af ejendommen til daginstitution for 36 vuggestuebørn og 66 
børnehavebørn inkl. 22 skovbørnehavebørn”. 
  
Kapacitetsbehov: 
Spindegården har igennem en årrække haft fuld belægning med venteliste til vuggestuen. Da børnene 
fra vuggestuen efterfølgende vil benytte kapaciteten i børnehaven, kan det med høj sikkerhed 
forudsiges, at der vil være belægning til 4 børnehavegrupper i de kommende tre år. Dermed vil der 
fortsat være behov for en udflytterdel i Spindegården, svarende til en børnehavegruppe, i en årrække 
frem. Spindegårdens kapacitetsbehov, vil altså i de kommende budgetår være upåvirket af 
prognoserne om generelt faldende børnetal i Københavns Kommune. 
  
Udover fuld belægning, har Spindegården også periodisk overbelægning. Denne problemstilling er i 
det seneste år blevet administrativt vanskeligere at forhindre, da Spindegården ikke har indflydelse 
på alderen af de børn der optages i vuggestuen, og dermed tidspunktet for det efterfølgende 
kapacitetsbehov i børnehaven. 
  
Økonomi: 
I tilknytning til en skovbørnehave er der økonomisk behov for leje af bus og opvarmede lokaler med 
omklædnings- og toiletfaciliteter. Spindegården har igennem mange år fastholdt en attraktiv 
lejeaftale af lokaler, der aktuelt bærer en årlig omkostning af 54,366 kr. inkl. varme. Da der ikke 
samtidigt er omkostninger forbundet med adgang til legearealer (skoven) eller vedligeholdelse af 
bygningen, giver dette skovbørnehaven en attraktiv netto-økonomi for kommunen.  
  
Pædagogiske aspekter: 
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Skovbørnehaven i Skodsborg er i dag en integreret del af Spindegårdens pædagogiske tilbud, hvor 
børnehavegrupperne på skift er en uge i skoven. Dette princip er også kendt under begrebet 
’roterende’ daginstitution. Det er bestyrelsens klare indtryk, at rammerne med skovbørnehaven er 
populære både blandt forældre, pædagogisk personale, ledelsen og børn. 
  
Skovbørnehaven er netop fyldt 30 succesfulde år (startede 1. januar 1994) og blev etableret efter den 
daværende bestyrelses ansøgning, samtidig med en opnormering af børnetallet med 22 børn (60 til 
82). 
  
Da Spindegården i 2002 blev flyttet fra Annexstræde til Traps Allé, betød flytningen nye større lokaler i 
det nedlagte plejehjem, plads til vuggestue, men samtidigt en tilpasning til relativt små legearealer. 
For at kunne give plads og tryghed for de mindre børn, opdeles adgangen til legepladsen om 
formiddagen. Herved er udflytterdelen et centralt element for Spindegårdens pædagogiske tilbud, da 
det kun er i ”skov-uger” at børnehavebørnene kan udfolde sig ude både formiddag og eftermiddag.  
  
Det er derfor bestyrelsens opfattelse, at Skovbørnehaven er et væsentligt fundament for 
Spindegården høje pædagogiske kvalitet. Dette både igennem de konkrete rammer som skoven 
tilbyder, men også igennem det pædagogiske personale, der tilvælger Spindegården for denne 
professionelle arbejdsform. 
  
Det er bestyrelsens indtryk, at skoven konkret tilbyder børnene kvantitativt- og kvalitativt forøgede 
fysiske udfoldelsesmuligheder. Men derudover giver plads til sanselig læring, fordybelse, ro, fantasi 
og social kontakt, der er væsentligt rigere, end det der kan etableres indendørs eller på en kompakt 
legeplads. Vi bemærker dertil pædagogiske observationerne af, at nogle udsatte børn liver op i 
rammerne af skoven. I tilgift får børnene også et praktisk kendskab til naturen og det danske klima. 
Omvendt kan vi have bekymring for, at børn, der alternativt skal bruge meget tid indendørs, kan få 
udviklings- og sundhedsmæssige konsekvenser senere i livet. 
  
Det følger, at bestyrelsen finder, at forslaget, på grund af de fysiske rammebetingelser, ikke kan 
realiseres i en årrække frem, og på grund af de pædagogiske forhold ligeledes ikke på sigt vil medføre 
en netto effektivisering.  
  
Venlig hilsen 
Erling Duncan-Tind  
Formand ved Spindegårdens forældrebestyrelse 
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Fra: Jette Schmidt <jelsc@outlook.com>
Sendt: 25. maj 2024 18:42
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringsbrev vedr. Spindegårdens udflytter-børnehave. 

 
Kære medlemmer af Københavns kommunes Børn og Ungdomsudvalg. 
 
Vi er bedsteforældre til et barnebarn, der går i Spindegårdens børnehave, og vi er meget bekymrede over, 
at der er kommet et forslag på bordet, om at lukke Spindegårdens udflytter-børnehave på Bøllemosevej 4 i 
Skodsborg. 
 
 Som bedsteforældre har vi det privilegium, ind i mellem at hente vores barnebarn ved bussen, 
 når de kommer fra en dag i udflytter børnehaven. 
 

  At se glade, trætte og beskidte unger, der er fyldt med en masse natur oplevelser.  
  At opleve ens barnebarn på 4 år, fortælle løs om naturen og hvad hun har oplevet. 
  At ens barnebarn har et naturligt forhold til at være ude i naturen,  får en masse viden omkring 

hvordan man agerer i naturen, 
  hvordan man behandler naturen, og hvordan man motorisk kan bruge naturen til at udvikle sig, 

klatre i træerne, 
  holde en skovsnegl i hånden, og på egen krop mærke forskellen på årstidernes skiften og 

indvirkning på naturen. 
  Lærer at opleve og passe godt på naturen. 

 
 
Derfor er vi meget bekymrede for, at alt dette vil forsvinde, hvis Spindegårdens udflytter børnehave bliver 
lukket. 
 
Som bedsteforældre oplever vi, at vores barnebarn har et andet forhold og viden om  naturen, når vi er 
sammen med hende, 
end vi oplever andre 4 årige har. 
 
Denne læring/viden giver vi udflytter-børnehaven æren for. 
 
Så derfor kære politikere, overvej hvad det er I tager fra vores børnebørn nu og i fremtiden. 
 
 
 
De bekymrede bedsteforældre til barnebarn i Spindegården. 
                   Jette og Tonni 
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Høringssvar Ɵl forslag om lukning af Spindegårdens udflyƩerbørnehave, Bøllemosevej 4 i Skodsborg. 
 
Som forælder Ɵl et barn i Spindegården er jeg meget bekymret over forslaget om lukning af Spindegårdens 
udflyƩerbørnehave. Forslaget mangler helt indsigt i de forhold i og omkring Spindegården, der tegner insƟtuƟonen i 
dag, og som vil blive påvirket negaƟvt af det forslag, der nu er i høring. 
 
At Spindegårdens udflyƩerbørnehave foreslås lukket, som en konsekvens af økonomiske besparelser, begrundes i 
forslaget med at det kan gøres med ”relaƟvt få konsekvenser for børnene, da de ”bare” kan sendes Ɵlbage Ɵl 
hjemmebørnehaven og være her.” 
 
Men det er ikke en virkelighed, jeg som forælder kan genkende. Jeg vil derimod kategorisk afvise, at børnene blot 
kan vende Ɵlbage Ɵl hjemmeadressen, uden store konsekvenser. 
 
Spindegården er godkendt Ɵl at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn. 
Der er altså i forvejen pres på kvadratmeterne, både på inde- og udearealerne. Allerede nu er der ikke plads Ɵl, at 
alle kan være ude på legepladsen på én gang. Dagen er delt op, så vuggestuerne er ude om formiddagen og 
børnehaven ude over middag. SamƟdig har Spindegården små lokaler, og der er ikke, som i de fleste insƟtuƟoner, et 
stort fælles legerum eller en stor indgang med plads Ɵl ophold. 
 
UdflyƩerbørnehaven giver den plads, der er nødvendig. Den er et lyspunkt i hverdagen for dem, der er afsted og 
dem, der glæder sig Ɵl det. Både børn og voksne. Vores udflyƩerbørnehave har ikke som andre en fast gruppe børn, 
der kører ud. Her skiŌes alle børnehavebørn Ɵl at komme afsted ca. hver 4. uge. Hverdagen i HELE Spindegården som 
samlet insƟtuƟon hænger således kun sammen, fordi nogen er afsted! 
I skoven kan de boltre sig i natur tæt ved Skodsborg StaƟon. Naturen er et unikt læringsrum som har posiƟve effekter 
på børnenes motoriske og mentale udvikling. 
Videnskabelige undersøgelser viser, at når børn opholder sig i naturen mindsker det en lang række sygdomme. Det 
har bl.a. posiƟv indvirkning på børnenes fremƟdige indlæringsevner, deres stressniveau og søvn. Når en insƟtuƟon 
indtager naturen som pædagogisk rum mindsker det støjniveauet og antallet af konflikter. DeƩe understøƩes af 
talrige undersøgelser og de oplevelser, som deles af pædagoger, børn og forældre. 
Vi ser som forældre, at skoven giver tydelige aŌryk for livet (vi har også haŌ storebror i en udflyƩer). Vi ser hvordan 
børn blomstrer, finder mere ro, og andre sider af sig selv, når de kommer ud i naturen. 
 
DerƟl kommer, at insƟtuƟonerne i dag skal rumme mange typer af børn med flere udfordringer. Blandt de børn er 
der nogle, der har brug for andre rammer og læringsrum, end Spindegården kan Ɵlbyde på Traps Allé. UdflyƩeren 
øger dermed Spindegårdens inklusionsmuligheder. 
Sammenhængen mellem Spindegårdens pædagogiske kvaliteter og skoven som et uundværligt pædagogisk rum og 
læringsmiljø gør, at vi kan rumme forskelligheden. 
Det er egenskaber, man sæƩer over styr. 
Fordi Spindegården er en selvejende insƟtuƟon, og fordi vi har et godt og opmærksomt personale, så kan man let 
være fleksibel, og handle hurƟgt for at få en hverdag Ɵl at hænge sammen i huset. Både for flertallet og for det 
enkelte barn. Gruppen af børn og voksne i udflyƩeren kan ændres, sådan at hvis der i de næste par uger er særligt 
behov, så kan det imødekommes. Det er en kæmpe styrke i en insƟtuƟon. Det er en kæmpe gevinst for personalets 
arbejdsglæde, fordi de kan handle på børnenes behov. Og det er selvsagt en kæmpe gevinst for børnenes trivsel. 
 
UdflyƩeren er dermed en Ɵltrængt kontrast Ɵl hjemmebørnehaven, som er begrænset af et lille udeareal, der 
nærmest ikke rummer noget grønt. 
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At vi valgte Spindegården som insƟtuƟon Ɵl vores barn, skyldes i høj grad udflyƩerdelen med rotaƟonsordning. Jeg 
ved, at flere forældre – og pædagoger - også har det sådan. UdflyƩerdelen vejer dermed op for det meget lille 
hjemmehørende udeareal. 
At łerne adgangen Ɵl skoven lader sig ikke bare gøre uden videre på den måde, insƟtuƟonen er på i dag. Skulle det 
virke, uden at ødelægge børnenes hverdag, kræver det, at man ændrer hele insƟtuƟonen og den måde børnetallene 
fra vuggestue Ɵl børnehave hænger sammen på. Men det vil også kræve en betydelig renovering og ændring af de 
eksisterende udearealer – og nok også de indvendige for at skabe plads. Ingen af delene ser ud Ɵl at være en del af 
det forslag, der er i høring. 
 
DeƩe vil i sig selv udhule en stor del af besparelsen. Oveni kommer, at huslejen i Skodsborg er utroligt lav, idet 
lejeaŌalen nu løber på 30. år Ɵl kun ca. 60.000 kr. årligt. Der er altså ikke mange penge at spare her på at lukke 
udflyƩeren! 
 
Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op Ɵl forvaltningens forventninger Ɵl besparelse. Det vil 
derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere udviklingsmuligheder for vores børn. 
Og for medarbejderne vil det være en markant forringelse af deres arbejdsvilkår og deres arbejdsmiljø. 
 
Vi har i insƟtuƟonen et utrolig højt fagligt niveau, med høj andel af uddannede pædagoger. Der er nu en fantasƟsk ro 
i insƟtuƟonen, og mange medarbejdere bliver i længere Ɵd. Det er godt for både børn og medarbejdere. Den 
konƟnuitet ser jeg afspejle sig tydeligt i den stærke pædagogik og udprægede ro, som børnene bliver modtaget med 
hver dag. 
 
Jeg frygter en stor personaleflugt, hvis udflyƩerdelen lukkes. Vi har netop kunnet gøre gavn af Frederiksbergs 
besparelser og derfra Ɵltrække pædagoger, og mange af vores ansaƩe kommer langvejs fra og vil nemt kunne finde 
job tæƩere på deres hjem. At rekruƩere dygƟge og uddannede pædagoger i København er svært. De er en 
mangelvare. Men vores rotaƟonsudflyƩer har helt givet været – og er - insƟtuƟonens store trækplaster både for 
ansaƩe, forældre og børn, og hjælper også Ɵl fastholdelse af medarbejdere. Jeg bliver nervøs for, at vi skal undvære 
og miste den erfaring, der er opbygget, og at vi skal bruge mange ressourcer på rekruƩering, vikarer og midlerƟdige 
løsninger. Det vil afspejle sig i kvaliteten af Spindegårdens Ɵlbud, og vores børns trivsel. 
 
At begrunde en lukning af udflyƩerdelen med, at man er bange for dalende børnetal, virker helt skævt, da vi er en af 
Valbys mest søgte insƟtuƟoner og ligger i et område, som er meget aƩrakƟvt for børnefamilier. 
 
Med forslaget stryger man muligvis en mindre udgiŌ her og nu, men man stryger også forældres tryghed ved en af 
de mest aƩrakƟve insƟtuƟoner i Valby. Man risikerer at stryge børns trivsel og helbred. Den lille besparelse, der er at 
finde her, kan koste dyrt på den lange bane, både for kommunen og barnet. 
 
Som far gør det mig ked af det og vred, at den gode start på livet - den som alle ved er så vigƟg og vil følge en resten 
af livet – kan blive taget fra vores børn! 
 
Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser og lade 
Spindegårdens udflyƩerbørnehave bestå. 
 
Med de største forhåbninger 
Morten Kalum Jarlkov, far Ɵl barn i Spindegården 
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Kære Børne- og Ungdomsudvalg. 
 
På vegne af ledelsen i den selvejende insƟtuƟon Spindegården, er der vedhæŌet et høringssvar vedr. varslet 
nedlukning af vores udflyƩerafdeling. 
 
Med venlig hilsen  

Thomas Andersen 
Institutionsleder 
Spindegården 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Område Valby/Vesterbro/Kgs. Enghave  

Traps Allé 15  
2500 Valby  

Telefon 4030 9702 
Mobil 2625 2101 
E-mail g51j@kk.dk 



Til BørĲe- oČ uĲČdoısudvalČet. 

 

HøriĲČssvar vedr. lukĲiĲČ aċ udflytteraċdeliĲČ i DeĲ selvejeĲde iĲteČrerede iĲstitutioĲ SpiĲdeČårdeĲ. 

 

Specialanalysens påvirkninČ i daČtilbud: 

GruĲdet ċor ıaĲČe toııe pladser i BUFs daČtilbud, er der Ĳu varslet, at der skal Ĳedskaleres ıed 

͒͏͏͏ pladser i daČtilbud. I deĲ ċorbiĲdelse er SpiĲdeČårdeĲs udflytteraċdeliĲČ koııet i søČelyset, da 

ıaĲ her ser eĲ ıuliČhed ċor eĲ hurtiČ oČ vedvareĲde besparelse.  

Soı iĲstitutioĲsleder er jeČ vaĲt til at kiČČe på økoĲoıi, oČ kaĲ derċor Čodt ċorstå probleıatikkeĲ i de 

ıaĲČe toııe pladser. Hvis der ikke sker ĲoČet, så stikker økoĲoıieĲ helt aċ.  

SaıtidiČ så syĲes jeČ, at ıådeĲ ıaĲ aĲskuer økoĲoıi på i KøbeĲhavĲs koııuĲe, oċte viser, at ıaĲ 

ıaĲČe ČaĲČe laver kortsiČtede beslutĲiĲČer, oČ Čleııer hvad tidliČ iĲdsats oČ pædaČoČisk riČtiČe 

prioriteriĲČer kaĲ Čøre på deĲ laĲČe baĲe.  

Helt koĲkret, så står vi overċor et Ĳyt ıiĲdset i ċorhold til at iĲkludere flere børĲ ıed særliČe behov i de 

alıeĲe daČtilbud. Dette siČer specialaĲalyseĲ i hvert ċald at vi skal. Når ıaĲ så saıtidiČ ċjerĲer ĲoČle 

aċ de pædaČoČiske oısorČs- oČ læriĲČsıiljøer, soı Ĳetop ville kuĲĲe ruııe deĲĲe opČave, så er 

iĲdsatseĲ jo døıt til at slå ċejl. 

I eĲ udflytterbørĲehave er der højt til loċtet, oČ plads til store bevæČelser. NatureĲ er 

støttepædaČoČeĲ, hvis raııe skaber ċordybelse oČ Ĳærvær. BørĲs saĲser stiıuleres, oČ ıaĲČe 

uĲdersøČelser viser, at børĲs Ĳervesysteı bliver beroliČet oČ stiıuleret aċ uderuııet. Det er i dette 

ruı at børĲ i udsatte positioĲer oplever succes. Det er laĲČt ıere udċordreĲde at skabe disse raııe 

på blå stue, hvor pladseĲ er ıiĲdre, støjeĲ er højere oČ hvor leČeĲ har ıere pressede vilkår. 

Hvis vi ikke løċter opČaveĲ i det alıeĲe daČtilbud, soı specialaĲalyseĲ Čiver os, så vil BUF ċå eĲ eĲdĲu 

stører reČĲiĲČ på deĲ laĲČe baĲe. 

 

RekrutterinČ aċ uddannet personale: 

SpiĲdeČårdeĲ har er ıeČet høj belæČĲiĲČ aċ uddaĲĲede pædaČoČer. To ud aċ tre voksĲe i iĲstitutioĲeĲ 

er uddaĲĲet, oČ i stabeĲ aċ ıedhjælpere er eĲkelte uddaĲĲet soı pædaČoČiske assisteĲter, oČ to 



aĲdre ıedhjælpere er ved at ČeĲĲeıċører ıerituddaĲĲelse til pædaČoČ. Vi værĲer oı ċaČliČhedeĲ, oČ 

har dette soı et trækplaster i ċorhold til at rekruttere Ĳye ıedarbejdere. MedarbejderĲe ıelder oċte 

tilbaČe, at de variereĲde læriĲČsıiljøer soı SpiĲdeČårdeĲ tilbyder, er ıed til at Čive deı eĲ 

spæĲdeĲde arbejdsplads ıed ıuliČhed ċor udvikliĲČ.  

I eĲ tid hvor det er svært at tiltrække siČ Ĳye uddaĲĲede pædaČoČer, så fiĲder jeČ det probleıatisk, at 

koııuĲeĲ vil Ĳedlukke Ĳetop det, soı er ıed til at Čive eĲ succesċuld rekrutteriĲČs strateČi. 

SpiĲdeČårdeĲ har koblet eĲ udflytteraċdeliĲČ på huset, da vores hus oČ leČeplads ikke lever op til det 

aĲtal kvadratıeter, soı vores børĲetal kræver. Hvis udflytterdeleĲ ċjerĲes, så kaĲ vi ikke have alle 

børĲ i iĲstitutioĲeĲ. SaıtidiČ har vi ikke ıuliČhed ċor at besøČe aĲdre leČepladser, da vi ikke har ĲoČle 

iĲdeĲ ċor ČåaċstaĲd, udeĲ at det kræver eĲ heldaČstur. Det vil ċorriĲČe ıedarbejderĲe arbejdsvilkår, oČ 

jeČ ċryČter at deĲĲe vilkårsæĲdriĲČ i deres arbejdsliv vil resultere i opsiČelser. JeČ har ċor tideĲ aĲsat ͕ 

ıedarbejdere, soı har ͔͏ ıiĲutters traĲsport iĲd til Valby. Hvis deres raııer bliver så ċorriĲČet, soı 

varsliĲČer viser, så vil de hellere fiĲde et pædaČoČjob i Hillerød, Roskilde eller Vedbæk. 

SpindeČårdens særliČe træk: 

Soı jeČ starter ıed at skrive, så ċorstår jeČ udıærket præıisseĲ ċor at koııuĲeĲ skal spare, eller 

oıstrukturere økoĲoıieĲ, da ıaĲČe toııe pladser i BUF udhuler budČettet. I sådaĲ eĲ proces bliver 

det lidt alles kaıp ıod hiĲaĲdeĲ ċor overlevelse.  

Her koııer et par arČuıeĲter ıod lukĲiĲČ aċ vores udflytter: 

- SpiĲdeČårdeĲ har hver daČ eĲ Čruppe børĲehavebørĲ i skoveĲ. Vi har Čivet vores ͓ 

børĲehaveČruppeĲ eĲ uČe hver, hvilket betyder, at vores eĲe bus tilČodeser ca. ͗͏ børĲs behov 

ċor Čod koĲtakt ıed Ĳatur oČ udeliv 

- Vores udflytteraċdeliĲČ har liČe haċt ͒͏års jubilæuı i SkodsborČ. Her har vi eĲ ıeČet billiČ 

husleje, soı lyder på ͕͏.͏͏͏ årliČt iĲklusiv alt. 

- Vi har altid haċt eĲ laĲČ veĲteliste, oČ har haċt ıeriĲdskrivĲiĲČ ad ıaĲČe oıČaĲČe 

- Vi er et højkvalitetsdaČtilbud, ıed eĲ ıeČet fiĲ tilsyĲsrapport 

- Hvis udflyttereĲ ĲedlæČČes, så kaĲ vi reelt ikke have vores børĲ på hjeııeıatrikleĲ. Huset er 

ČodkeĲdt til at have ͐͏͑ børĲ + eĲ udflytteraċdeliĲČ på ͑͑. Det betyder, at ıaĲ bliver ĲødsaČet 

til at flytte ĲoČle børĲ ċra deĲĲe iĲstitutioĲ, ıod deres vilje. SaıtidiČ vil vores ĲuværeĲde 

ċyldte vuČČestue levere ıaĲČe Ĳye børĲ til vores børĲehave ČeĲĲeı de Ĳæste to til tre år, 

hvorċor kapacitetsudċordriĲČeĲ i SpiĲdeČårdeĲ vil vare ved. 



 

JeČ ċorstår ikke, hvorċor BUU ikke rette sit blik ıod de iĲstitutioĲer, soı ikke lever op til de ċaČliČe krav, i 

stedet ċor at ĲedlæČČe oČ ċorriĲČe højkvalitetsdaČtilbud. På deĲ laĲČe baĲe, vil det være de Čode 

daČtilbud, soı koııer til at spare ıaĲČe peĲČe ċor koııuĲeĲ. 

Med veĲliČ hilseĲ 

Thoıas AĲderseĲ 

Leder aċ deĲ selvejeĲde iĲteČrerede iĲstitutioĲ SpiĲdeČårdeĲ 

Traps Alle ͔͐ 

͔͑͏͏ Valby 

Mail: Č͔͐j@kk.dk 

TeleċoĲ: ͓͏͒͏͖͘͏͑ 
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Høringssvar Ɵl forslag vedrørende lukning af Spindegårdens 
udflyƩerbørnehave (Bøllemosevej 4 i Skodsborg) 

 

Valby, 29-Maj-2024 

Som forælder Ɵl to børn i Spindegården (en i vuggestuen og en i børnehaven) er vi dybt bekymret over 
forslaget om lukning af Spindegårdens udflyƩerbørnehave. Da vi i sin Ɵd valgte Spindegården Ɵl vores 
børn, var den altoverskyggende årsag nemlig den roterende udflyƩerbørnehave, hvor børnene har 
mulighed for at komme ud i naturen og lege og opleve årsƟdernes skiŌen året igennem. Vi er derfor 
utroligt uforstående overfor, at udflyƩerbørnehaven påtænkes at skulle lukkes. 
 

Pladsmangel i Spindegården 
En konsekvens af lukningen af Spindegårdens udflyƩerbørnehave vil betyde, at der skal passes endnu 
flere børn ind på en ellers trang legeplads. Det vil begrænse børnenes udfoldelsesmuligheder og 
betyde, at de ikke har samme mulighed for at udfolde sig motorisk. Som vi kan forstå det, så er 
Spindegården normeret Ɵl at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn og der er altså 
en betydelig overbelægning.  DeƩe kan kun lade sig gøre, grundet muligheden for at rykke nogle af 
børnehavebørnene over i udflyƩerbørnehaven. DeƩe foregår ved, at én ud af fire børnehavegrupper 
skiŌevis er afsted i en uge ad gangen, og de er således afsted hver 4. uge.  

SamƟdig er de indendørs faciliteter i børnehaven også små, og børnene kan derfor ikke bare ’blive 
hjemme’ grundet pladsmangel. Ved at lukke udflyƩerbørnehaven vil det skabe en meget stor 
overbelægning, som kun kan løses ved at lukke en eller flere af børnehavestuerne i en ellers meget 
populær og søgt børnehave grundet den høje trivsel. 
 

Motorisk udfoldelse i naturen 
Som forældre ser vi også en stor glæde, når børnene kommer hjem fra skoven og kan fortælle om helt 
andre og nye indtryk end dem, de ellers får i hverdagen i Spindegården. Nylig forskning i ’roterende’ 
insƟtuƟoner, herunder Spindegården (se nedenstående arƟkel fra https://bupl.dk/paedagogik-og-
profession/forskningsunivers/boern-leger-mere-fantasifuldt-og-fordybet-i-skoven) peger ligeledes 
på, at børnene udvikler deres motorik og fantasi på en helt anden måde. DeƩe være Ɵl gavn for deres 
mulighed for fordybelse og udvikling af deres fantasi.  

Vi som forældre oplever derfor, hvordan vores ældste søn kommer hjem med nye lege og har brugt sin 
krop på helt andre måder. I skoven og på stranden får vores søn mulighed for at klatre i træer, lege på 
træstammer og bevæge sig på andet underlag end asfalt og græsplæne. Det kan vi som forældre se, 
har givet bedre balance, større mod på at udfolde sig fysisk og nye motoriske færdigheder. Alt sammen 
færdigheder som er med Ɵl give vores søn større forståelse og tro på egne evner. 
 

Science i naturen 
SamƟdig giver oplevelserne i naturen også mulighed for at fokusere på science emner, hvor de får 
førstehåndsberøring med den danske fauna og flora. Vi oplever i hvert fald en søn med stor interesse 
i de små dyr, som han kan navngive og fortælle om forskellige dyr og blomster. Således vækkes hans 



 

nysgerrighed med nye sanseoplevelser ved at være i naturen og mærke hvordan det kilder i hænderne 
når bænkebideren kravler i hånden, eller når han fortæller, hvor mange ben en skolopender har.  

SamƟdig oplever børnene årets gang og får viden om forskellige vejrfænomener på egen krop, idet de 
er i skoven hele året rundt. Spindegårdens udflyƩerbørnehave ligger i et smørhul ved Skodsborg 
StaƟon, og børnene har derfor adgang Ɵl både hav og skov – noget som vores søn alƟd fortæller 
levende om. Han fortæller derfor glad om dengang han fandt en forstenet blækspruƩe, hvilket vi 
eŌerfølgende kan tale og læse om hvordan sådanne forsteninger dannes i naturen. 

Ved at færdes i skoven og på stranden får børnene også en bedre forståelse for vores fælles danske 
natur og kan lære om, hvordan vi skal passe på den. Vores børn er fremƟden, og en forståelse for at vi 
skal passe på naturen er vigƟg for at der ligeledes er en natur Ɵl at kunne give videre Ɵl fremƟdens 
generaƟoner. Denne respekt for naturen får vi bedst ved at færdes, og derfor er udflyƩerbørnehaven 
en vigƟg del af børnenes naturdannelse. 
 

Nye kammeratskaber 
Som forældre oplever vi også, at vores søn kommer hjem og fortæller om nye kammerater, som han i 
mindre grad leger med i hans normale omgivelser i børnehaven. Der dannes altså nye fællesskaber og 
vennekredse ude i naturen. Skovens store omgivelser giver således mulighed for at danne nye 
konstellaƟoner på tværs af de ’normale’ fællesskaber og virker derfor inkluderende for hele 
børnehavegruppen. Vores søn spørger derfor oŌe om legeaŌaler med ’nye’ venner eŌer en uge i 
skoven. Det ville være ærgerligt at fratage børnene denne mulighed for at skabe et endnu mere 
inkluderende socialt miljø. 
 

Konsekvenser ved łernelse af udflyƩerbørnehaven 
Fjernelsen af adgangen Ɵl udflyƩerbørnehaven lader sig ikke bare gøre uden videre på den måde, 
Spindegården fungerer i dag. For at få det Ɵl at fungere, ville man skulle ændre markant på strukturen 
af insƟtuƟonen og ville kræve at børnetallet bliver reduceret og fordelingen mellem vuggestuen og 
børnehaven gentænkt. Men det vil også kræve en betydelig renovering og gentænkning af de 
eksisterende ude- og inde-arealer for at skabe den nødvendige plads, hvilket ikke ser ud Ɵl at være 
taget højde for i det forslag, der er i høring.  

DeƩe vil i sig selv udhule en stor del af besparelsen. Oveni kommer, at huslejen af 
udflyƩerbørnehavens lokaler i Skodsborg er utroligt lav, idet lejeaŌalen kun løber op ca. 55.000 kr. 
årligt. Der er altså ikke mange penge at spare her på at lukke udflyƩerbørnehaven!  

Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op Ɵl forvaltningens forventninger Ɵl 
besparelse. Det vil derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere 
udviklingsmuligheder for vores børn.  

Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser og 
lade Spindegårdens udflyƩerbørnehave bestå.  
 

Med de største forhåbninger,  

KirsƟne Dam Olsen & Tobias Frihed, forældre Ɵl Isak i Spindegårdens børnehave og Vilhelm i 
vuggestuen. 

Engdraget 65, 1., 2500 Valby  



 

Børn leger mere fantasifuldt 
og fordybet i skoven 
Link: https://bupl.dk/paedagogik-og-profession/forskningsunivers/boern-leger-mere-fantasifuldt-og-fordybet-i-skoven 

Børnene udvikler deres fantasi på en helt anden måde, når de leger i 
skoven sammenlignet med stuen eller legepladsen i institutionen, viser ny 
forskning. Samtidig ændrer pædagogernes rolle sig på en afgørende måde. 

 
Illustration: Rasmus Juul 
Artikel 
Marie Bille, journalist 
Udgivet den 17. november 2023 
En pind er ikke bare en pind, den bliver hurtigt til alt muligt andet, når børn leger i naturen. 
Mens legetøjet alt sammen har en funktion, er kogler, blade, sten og kviste i skoven åbne for 
et utal af fantasifulde muligheder i legen. ’Og så sagde vi, at det der lille jordsted derovre var 
køkkenet…’ 



 

Børnene udvikler deres fantasi og finder på, på en helt anden måde, når de leger i skoven 
sammenlignet med stuen eller legepladsen i institutionen. Det forklarer forsker og lektor på 
Københavns Professionshøjskole Mathilde Sederberg, der sammen med sin kollega Anne 
Bahrenscheer står bag et nyt studie af pædagogisk praksis i naturen sammenlignet med den 
’almindelige’ daginstitution. Projektet er en del af forskningsprojektet ’ODIN – 
Skovbørnehaver, et sundere valg?’. 

Forskere: Fantasifulde lege fylder enormt meget 
Forskningsprojektet undersøger pædagogisk praksis i naturen og eventuelle sundhedseffekter 
hos børn i skovbørnehaver sammenlignet med børn i almindelige børnehaver. 

Mathilde Sederberg og Anne Bahrenscheer har stået for den kvalitative del af projektet, og de 
har fulgt pædagoger og børn i fire såkaldt ’roterende’ daginstitutioner, der veksler mellem at 
være i skoven og i institutionen i byen. Forskerne har observeret børn og pædagoger begge 
steder og interviewet pædagoger om deres praksis i henholdsvis naturen og institutionen. 

”Vi havde troet, vi skulle kigge meget på det risikofyldte og det kraftfulde i legene i skoven. 
Men vi måtte jo bifalde, at det med fantasi og fordybelse fyldte enormt meget. Det var ikke, 
hvad vi gik ud for at undersøge, men en del af det, vi kom hjem med,” siger Mathilde 
Sederberg. 

Fordybelse giver ro og ballast 
At fordybe sig er også kropsligt og handler om sundhed ud fra en mere humanistisk og social 
forståelse af sundhed, understreger forskeren. 

”Det er jo ikke fordi, børnene får et bedre kondital af at sidde og fordybe sig, men de får 
måske en ro, som er meget essentiel i livet videre. De får en ballast som er meget i vigtig i 
vores samfund,” siger hun. 

Muligheden for fordybelse genkender naturpædagog Hildur Johnson, der arbejder i 
skovbørnehaven Krudthus i Tokkekøb Hegn i Nordsjælland, som en af de vigtigste fordele 
ved en praksis i naturen. 

”Det hænger sammen med, at der er plads, men også med mængde og variation. 'Loose parts' 
er blevet et buzz word i naturpædagogikken over hele verden, det handler om, at helt 
lavpraktisk har børnene adgang til virkelig meget materiel i deres leg i naturen,” siger hun.  

Plads betyder, at der ikke er andre børn, der går lige forbi hele tiden, og man går ikke henover 
legen og ind igennem det, nogle har bygget, fordi man skal et andet sted hen. 

Pædagoger bliver mere nærværende i skoven 
En af årsagerne til, at børnene kan fordybe sig mere i legen i skoven, er, at der er mere frihed 
og fleksibilitet i naturen. Det fremhævede alle pædagogerne, påpeger Mathilde Sederberg og 
uddyber: 

”Når de er hjemme i institutionen, kører alt ret skemalagt. Men ude i skoven eksisterer det 
skema ikke. Pauserne blev holdt løbende, også sammen med børnene, og pædagogerne 
oplevede, at de selv kunne fordybe sig meget mere, fordi de ikke er underlagt skemaer og 
strukturer.”  



 

En pædagog sagde, 'jeg bliver som et barn selv' og en anden at ' jeg er en meget mere 
nærværende voksen i skoven'. 

Det samme oplever naturpædagog Hildur Johnson. 

”Jeg kan være nærværende hele tiden i skoven, både mentalt og fysisk. Jeg har både en 
mulighed for selv at finde ro, idet naturen også påvirker mig rent fysisk, men det tillader mig 
også at være nærværende fysisk, idet at børnene altid kan se mig,” siger hun. 

Pædagog: vi er alle sammen på eventyr i skoven 
Pædagogerne får en anden rolle i naturen end hjemme på legepladsen, viser forskningen. De 
er mere deltagende og mindre kontrollerende, forklarer Mathilde Sederberg. 

En pædagog sagde det sådan her: ’Jeg bliver meget mere legebarn i skoven og tager del i 
aktiviteterne. Jeg klatrer selv, jeg laver selv de udfordringer, som børnene gør.’ 

Og en anden sagde: ’Vi er alle sammen på eventyr ude i skoven.’ 

Ifølge Mathilde Sederberg kan nogle af de pointer om større fleksibilitet og pædagogernes 
udforskning af muligheder sammen med børnene med fordel tages med hjem i den 
konventionelle børnehave.  

”Det er jo ikke alle, der er lige ved en skov eller har mulighed for at få sit barn i en 
udflytterbørnehave. Det må være en ambition at prøve at få nogle af de ting ind i dagligdagen 
i den konventionelle børnehave også.” 

Modstridende resultater om motorik 
Pædagogerne i forskningsprojektet oplever også, at børnene udvikler sig mere motorisk i 
naturen, som tilbyder flere alsidige muligheder for fysisk udfoldelse og for risikofyldt leg end 
legepladsen i institutionen, som børnene kender ud og ind.  

Men den pointe står i modsætning til resultaterne af en anden undersøgelse, som er en del af 
samme forskningsprojekt om skovbørnehaver. Her har andre af projektets forskere undersøgt, 
om børn i skovbørnehaver klarer sig bedre til sundhedsplejerskens motoriktest ved 
skolestart.  

Som Børn&Unge tidligere har skrevet om, fandt den undersøgelse ingen forskel i to 
gruppers motoriske kompetencer. Men det står altså i modsætning til pædagogernes 
vurdering i praksis. 

”Pædagogerne var samstemmende enige om, at børnene udvikler deres motorik bedre i 
skoven. Og vi kunne også se, at børnene legede andre typer lege i skoven og brugte deres 
krop på andre måder. Jeg synes vi skal lytte, når pædagogerne siger, som de gør,” siger 
Mathilde Sederberg, 

Test viser ikke hele virkeligheden 
Forskeren har ikke noget entydigt svar på, hvordan det kan være, at de to forskningsresultater 
peger i hver sin retning.  



 

”Det hænger på den ene side nok lidt sammen med, at vi har en udbredt fortælling og 
forventning om, at det at være i skovbørnehave gør noget godt for motorikken,” siger hun, 
men påpeger samtidig, at en motoriktest, der tester specifikke aktiviteter som at kaste en bold 
eller stå på et ben, ikke nødvendigvis viser hele virkeligheden om, hvad barnet kan med sin 
krop. 

”Nogle mener, at man skal teste børnene i deres naturlige omgivelser: Hvordan går det med 
dem, når de er på tur i skoven? Kan de løbe med op ad bakken? Kan de hoppe med over åen? 
Det vigtigste må være, at de kan indgå i lege med de andre børn og følge med kropsligt,” 
siger hun. 

5 spørgsmål til refleksion 
Hvis I vil diskutere jeres egen praksis, og hvordan I kan få fordelene fra naturpædagogikken 
integreret i jeres hverdag, kan I tage udgangspunkt i disse spørgsmål.  

1. Hvordan engagerer vi os kropsligt i børns lege på stuen, på legepladsen og i naturen? 
Forskelle og ligheder? 

2. I hvilke situationer vi for eksempel henholdsvis deltagende, observerende eller 
kontrollerende? 

3. Hvordan kan vi få mere frihed og fleksibilitet ind i dagligdagen, så vi får bedre 
mulighed for fordybet leg? 

4. Hvilke muligheder finder der i lokalområdet, hvor vi sammen med børnene kan gå på 
opdagelse og 'eventyr'? 

5. Hvilke muligheder har vi for risikofyldt leg i vores institution og i lokalområdet? 

Om forskningen 

Forskningsprojektet er en del af ODIN-projektet ’Skovbørnehaver – et sundere valg?’  

Andre delprojekter i studiet undersøger, om skovbørn er bedre motorisk udviklede, er mere 
fysisk aktive og bruger mindre antibiotika, mens de går i børnehave, samt om de er mindre 
overvægtige efter, at de har afsluttet børnehaven. 

Mathilde Sederberg er cand.scient. i idræt og psykologi og har en master i 
sundhedspædagogik. Hun er lektor og underviser på pædagoguddannelsen på Københavns 
Professionshøjskole. 



 

Anne Bahrenscheer er cand.scient i idræt og biologi og har en master i sundhedspædagogik. 
Hun er konsulent, underviser og forskningsmedarbejder på Københavns Professionshøjskole. 

Fold ind  

Udgivet den 17. november 2023 
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Emne: [EKSTERN] Høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave, 

Bøllemosevej 4 i Skodsborg

Kære medlemmer af Københavns Kommune, 
 
Vi skriver som forældre til et barn, der går i Spindegården, for at udtrykke vores dybeste 
bekymring over forslaget om at lukke Spindegårdens udflytterbørnehave på Bøllemosevej 4 i 
Skodsborg. 
 
Vi kan ikke genkende den virkelighed, som beskrives i forslaget om, at børnene blot kan vende 
tilbage til deres hjemmebørnehave uden væsentlige konsekvenser. Det vil have enorme 
konsekvenser! Spindegården har i forvejen udfordringer med pladsen, både inde og ude. Med 128 
indskrevne børn i april, selvom institutionen kun er godkendt til 102, er det allerede nu svært at få 
plads til alle børnene på legepladsen. 
 
Udflytterbørnehaven er en nødvendighed, ikke en luksus! Den sikrer den ekstra plads, som er 
nødvendig for børnenes trivsel. Vores børnehavebørn skiftes til at tage ud i naturen ca. hver fjerde 
uge, hvilket skaber en balance i hele Spindegården. I skoven ved Skodsborg Station kan børnene 
lege og lære i naturens unikke miljø, hvilket har positive effekter på deres motoriske og mentale 
udvikling. Videnskaben understøtter, at naturen mindsker sygdomme og forbedrer børns 
læringsevner, stressniveau og søvn. 
 
Skovens pædagogiske muligheder er uvurderlige og bidrager til en bedre inklusion af børn med 
forskellige behov. Det giver også børnene en tiltrængt pause fra de trange forhold i 
hjemmebørnehaven på Traps Allé, som har meget begrænsede udearealer. 
 
Vi valgte Spindegården netop på grund af udflytterdelen. Hvis denne del fjernes, vil det kræve 
omfattende ændringer og renoveringer af de eksisterende faciliteter for at undgå en forringelse af 
børnenes hverdag. Derudover er lejen for udflytterbørnehaven i Skodsborg så lav, at besparelsen 
ved en lukning vil være minimal. 
 
En lukning vil ikke kun påvirke børnenes trivsel negativt, men også medarbejdernes arbejdsmiljø. 
Spindegården har et højt fagligt niveau med mange erfarne pædagoger og medhjælpere, hvilket 
skaber stabilitet og ro.  
 
Vi frygter, at en lukning vil medføre en flugt af dygtige, kvalificerede medarbejdere, hvilket vil 
være katastrofalt for kvaliteten af pædagogikken og børnenes trivsel. 
 
Vi beder derfor indtrængende Københavns Kommune om at genoverveje denne beslutning og lade 
Spindegårdens udflytterbørnehave bestå. Det handler ikke kun om økonomi, men om børnenes 
fremtid og trivsel! 
 
Med venlig hilsen, 
Anders og Line, forældre til barn i Spindegården 
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Se venligst vedhæftet  
Mvh Lisbeth Clausen 



Angående forslag om lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave 

 

Da jeg som forældre til et barn i Spindegården er blevet bekendt med at deres udflytterbørnehave 

er lukningstruet, skriver jeg dette som forældre. 

 

Jeg vil starte med at understrege, at en lukning af udflytterbørnehaven vil have store 

konsekvenser for den populære institution som vi kender den i dag. Spindegården er en utrolig 

attraktiv institution og deres udflytterdel er en af grundene til at mange ønsker plads i 

institutionen.  

Lad mig først understreget hvor vigtigt et læringsrum naturen og udelivet er for børnene. Naturen 

giver mulighed for fordybelse, fantasi og helt andre lege end inde på en stuerne. Der er mere plads 

mellem børnene, mindre støj og mindre stressfuldt miljø. Børn som kan have forskellige 

udfordringer oplever oftest en anden udgave af sig selv når de er ude i naturen og der er plads 

omkring dem. 

Udelivet er også med til at mindske sygdom hos både børn og vokse, det understreger forskning 

gang på gang. Den måde Spindegården organiserer deres udflytterbørnehave på, ved at have en 

turnus med skiftende grupper hver 4. uge, fortæller noget om hvor vigtigt et redskab 

udflytterdelen er som pædagogisk værktøj, da alle børn derved får mulighed for at benytte 

faciliteterne i Skodsborg. Det er helt afgørende for organisering af hverdagen og børnenes trivsel i 

Spindegården at der er en gruppe børn på udflytterdelen. En lukning af udflytterdelen vil kræve en 

helt anden fysisk opbygning af institutionen da Spindegårdens legeplads i forvejen har svært med 

at rumme både vuggestuen og børnehaven. Personalet er nødt til at dele dagen op mellem 

vuggestue og børnehave, fordi legepladsen på ingen måde kan rumme begge dele på en gang. Hvis 

endnu flere børn er hjemme, bliver de selvsagt nødt til at være mere inde på stuerne, og så kan 

institutionen have udfordringer ved at opfylde kravene til kvm pr barn. Den besparelse en lukning 

vil give, kan kanaliseres direkte over til justeringer af eksisterende og ikke mindst forbedringer at 

de nuværende forhold i Spindegården. Med det i tanke, kan det økonomisk ikke betale sig at lukke 

udflytterdelen, da konsekvenserne ved dette vil vurderes til at være langt dyrere og 

omkostningstunge end selve besparelsen. Jeg vil samtidig understrege hvor billig en 

udflytterbørnehave Spindegården har. Det er IKKE en stor tung post men en billig løsning som er 

med til at løse de udfordringer der er både med legeplads og de indendørs forhold i institutionen. 

Jeg vil også kerne pointere personalets arbejdsglæde. Spindegården er en institution med høj 

faglighed og trivsel blandt personalet og en lukning af udflytterbørnehaven kan opmuntre til at 

søge arbejde i andre institutioner eller kommuner, da jeg ved at udflytterbørnehaven har stor 

betydning for personalets arbejdsglæde og arbejdsmiljø. 

 

Som afslutning kan jeg nævne at jeg selv for 30 år siden havde glæde af Spindegårdens 

udflytterbørnehave da jeg selv gik i børnehave. Jeg har en masse gode minder derfra og det gav 

noget helt specielt til børnehavelivet at komme afsted under åben himmel og ud i naturen på en 

helt anden måde end en gåtur eller legepladsen. 

Udflytterdelen var selvfølgelig en af de væsentligste grunde til at jeg valgte Spindegården til min 

datter, og jeg er som forældre meget påvirket af hvad en lukning kan have af betydning for mit 

barn netop ifht indemiljø, legeplads, personalet og børnenes trivsel og stressniveau. 

 

Med venlig hilsen Lisbeth Clausen (mor til barn i Spindegården). 
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Ved den udsendte høring på vegne af Børne- og Ungdomsudvalget i København om nedjustering af 
dagƟlbudskapacitet er det foreslået, at Spindegårdens udflyƩerafdeling indsƟlles Ɵl lukning med henblik på at opnå 
en varig neƩo effekƟvisering. Forældrebestyrelsen finder, at forslaget ikke tager højde for Spindegårdens fysiske 
faciliteter, der er delt mellem et nedlagt plejehjem, med legearealer med Ɵlladelse Ɵl færre børn end samlet 
indskrevet, men samƟdigt en skovbørnehave (udflyƩerafdelingen), der på skiŌ giver omkring 80 børn udfoldelse i 
naturen. Der er høj forældresøgning og venteliste Ɵl insƟtuƟonens vuggestue og børnehave, hvorfor der i en årrække 
frem ikke kan effekƟviseres ved at samle børnehavebørnene på insƟtuƟonens grund. Derfor indsƟlles Ɵl, at forslaget 
ikke godkendes. 
Kapacitet af de fysiske faciliteter: 
Det fremgår af brev om byggeƟlladelse fra Københavns Kommune, Bygge- og Teknikforvaltningen, Byggeri & Bolig, 
dateret 5. oktober 2001 B-j.nr: 188953-3 vedr. daginsƟtuƟon i Timotheushjemmet ved beƟngelser stk. 2: ”at 
insƟtuƟonen, med et friareal på ca. 917 m2, indreƩes Ɵl højst 3 børnehavegrupper, 3 vuggestuegrupper i alt 102 
børn, herunder opsamlingssted for 1 skovbørnehavegruppe” 
DeƩe er i overensstemmelse med i ibrugtagningsƟlladelse af Københavns Kommune, Bygge- og Teknikforvaltningen, 
d. 12. juni 2020. Af Ɵlladelsen fremgår at insƟtuƟonen kan tages i brug eŌer: 
”bygningsændringer ved indretning af ejendommen Ɵl daginsƟtuƟon for 36 vuggestuebørn og 66 børnehavebørn 
inkl. 22 skovbørnehavebørn”. 
Kapacitetsbehov: 
Spindegården har igennem en årrække haŌ fuld belægning med venteliste Ɵl vuggestuen. Da børnene fra 
vuggestuen eŌerfølgende vil benyƩe kapaciteten i børnehaven, kan det med høj sikkerhed forudsiges, at der vil være 
belægning Ɵl 4 børnehavegrupper i de kommende tre år. Dermed vil der fortsat være behov for en udflyƩerdel i 
Spindegården, svarende Ɵl en børnehavegruppe, i en årrække frem. Spindegårdens kapa- citetsbehov, vil altså i de 
kommende budgetår være upåvirket af prognoserne om generelt faldende børne- tal i Københavns Kommune. 
Udover fuld belægning, har Spindegården også periodisk overbelægning. Denne problemsƟlling er i det seneste år 
blevet administraƟvt vanskeligere at forhindre, da Spindegården ikke har indflydelse på alderen af de børn der 
optages i vuggestuen, og dermed Ɵdspunktet for det eŌerfølgende kapacitetsbehov i børnehaven. 
Økonomi: 
I Ɵlknytning Ɵl en skovbørnehave er der økonomisk behov for leje af bus og opvarmede lokaler med 
omklædnings- og toileƞaciliteter. Spindegården har igennem mange år fastholdt en aƩrakƟv lejeaŌale af lokaler, der 
aktuelt bærer en årlig omkostning af 54,366 kr. inkl. varme. Da der ikke samƟdigt er omkost- ninger forbundet med 
adgang af Ɵl legearealer (skoven) eller vedligeholdes af bygningen, giver deƩe skovbørnehaven en aƩrakƟv neƩo-
økonomi for kommunen. 
Pædagogiske aspekter: 
Skovbørnehaven i Skodsborg er i dag en integreret del af Spindegårdens pædagogiske Ɵlbud, hvor børne- 
havegrupperne på skiŌ er en uge i skoven. DeƩe princip er også kendt under begrebet ’roterende’ 
daginsƟtuƟon. Det er bestyrelsens klare indtryk, at rammerne med skovbørnehaven er populære både blandt 
forældre, pædagogisk personale, ledelsen og børn. 
Skovbørnehaven er netop fyldt 30 succesfulde år (startede 1. januar 1994) og blev etableret eŌer den daværende 
bestyrelses ansøgning, samƟdig med en opnormering af børnetallet med 22 børn (60 Ɵl 82) Da Spindegården i 2002 
blev flyƩet fra Annexstræde Ɵl Traps Allé, betød flytningen nye større lokaler i det nedlagte plejehjem, plads Ɵl 
vuggestue, men samƟdigt en Ɵlpasning Ɵl relaƟvt små legearealer. For at kunne give plads og tryghed for de mindre 
børn, opdeles adgangen Ɵl legepladsen om formiddagen. Herved er udflyƩerdelen et centralt element for 
Spindegårdens pædagogiske Ɵlbud, da det kun er i ”skov-uger” at børnehavebørnene kan udfolde sig ude både 
formiddag og eŌermiddag. 
Det er derfor bestyrelsens opfaƩelse, at Skovbørnehaven er et væsentligt fundament for Spindegården høje 
pædagogiske kvalitet. DeƩe både igennem de konkrete rammer som skoven Ɵlbyder, men også igennem det 
pædagogiske personale, der Ɵlvælger Spindegården for denne professionelle arbejdsform. 
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Det er bestyrelsens indtryk, at skoven konkret Ɵlbyder børnene kvanƟtaƟvt- og kvalitaƟvt forøgede fysiske 
udfoldelsesmuligheder. Men derudover giver plads Ɵl sanselig læring, fordybelse, ro, fantasi, og social kontakt, der er 
væsentligt rigere, end det der kan etableres indendørs eller på en kompakt legeplads. Vi bemærker derƟl 
pædagogiske observaƟonerne af, at nogle udsaƩe børn liver op i rammerne af skoven. I ƟlgiŌ får børnene også et 
prakƟsk kendskab Ɵl naturen og det danske klima. Omvendt kan vi have bekymring for, at børn, der alternaƟvt skal 
bruge meget Ɵd indendørs, kan få udviklings- og sundheds- mæssige konsekvenser senere i livet. 
Det følger at bestyrelsen finder, at forslaget, på grund af de fysiske rammebeƟngelser, ikke kan realiseres i en 
årrække frem, og på grund af de pædagogiske forhold ligeledes ikke på sigt vil medføre en neƩo effekƟvisering. 
Venlig hilsen 
Erling Duncan-Tind 
Formand ved Spindegårdens forældrebestyrelse Sendt fra min iPhone 
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Til rette vedkommende 
 
Som forælder til et barn i daginstitutionen Spindegården i Valby indsender jeg hermed mit høringssvar 
angående foreslåede lukning af institutionens udflytterbørnehave. Det er vedhæftet i PDF, samt 
indsat nedenfor. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Louise Juncher Lunde 
Monrads Allé 36, 1. 
2500 Valby 
Mob: 22 40 44 05 
 
------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Valby, 20. maj 2024
 
Høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave, Bøllemosevej 4 i 
Skodsborg 

Som forælder til et barn i Spindegården er jeg meget bekymret over forslaget om lukning af 
Spindegårdens udflytterbørnehave. Forslaget mangler helt indsigt i de forhold i og omkring 
Spindegården, der tegner institutionen i dag, og som vil blive påvirket negativt af det forslag, der nu er 
i høring. 

At Spindegårdens udflytterbørnehave foreslås lukket, som en konsekvens af økonomiske 
besparelser, begrundes i forslaget med at det kan gøres med ”relativt få konsekvenser for børnene, 
da de ”bare” kan sendes tilbage til hjemmebørnehaven og være her.” 

Men det er ikke en virkelighed, jeg som forælder kan genkende. Jeg vil derimod kategorisk afvise, at 
børnene blot kan vende tilbage til hjemmeadressen uden store konsekvenser. 

Spindegården er godkendt til at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn. 

Der er altså i forvejen pres på kvadratmeterne, både på inde- og udearealerne. Allerede nu er der ikke 
plads til, at alle kan være ude på legepladsen på én gang. Dagen er delt op, så vuggestuerne er ude 
om formiddagen og børnehaven ude over middag. Samtidig har Spindegården små lokaler, og der er 
ikke, som i de fleste institutioner, et stort fælles legerum eller en stor indgang med plads til ophold. 

Udflytterbørnehaven giver den plads, der er nødvendig. Den er et lyspunkt i hverdagen for dem, der er 
afsted og dem, der glæder sig til det. Både børn og voksne. 
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Vores udflytterbørnehave har ikke som andre en fast gruppe børn, der kører ud. Her skiftes alle 
børnehavebørn til at komme afsted ca. hver 4. uge. Hverdagen i HELE Spindegården som samlet 
institution hænger således kun sammen, fordi nogen er afsted! 

I skoven kan de boltre sig i natur tæt ved Skodsborg Station. Naturen er et unikt læringsrum som har 
positive effekter på børnenes motoriske og mentale udvikling. 

Videnskabelige undersøgelser viser, at når børn opholder sig i naturen, mindsker det en lang række 
sygdomme. Det har bl.a. positiv indvirkning på børnenes fremtidige indlæringsevner, deres 
stressniveau og søvn. Når en institution indtager naturen som pædagogisk rum mindsker det 
støjniveauet og antallet af konflikter. Dette understøttes af talrige undersøgelser og de oplevelser, 
som deles af pædagoger, børn og forældre. 

Vi ser som forældre, at skoven giver tydelige aftryk for livet (vi har også haft storebror i en udflytter). Vi 
ser hvordan børn blomstrer, finder mere ro, og andre sider af sig selv, når de kommer ud i naturen. 

Dertil kommer, at institutionerne i dag skal rumme mange typer af børn med flere udfordringer. 
Blandt de børn er der nogle, der har brug for andre rammer og læringsrum, end Spindegården kan 
tilbyde på Traps Allé. 

Udflytteren øger dermed Spindegårdens inklusionsmuligheder. 

Sammenhængen mellem Spindegårdens pædagogiske kvaliteter og skoven som et uundværligt 
pædagogisk rum og læringsmiljø gør, at vi kan rumme forskelligheden. 

Det er egenskaber, man sætter over styr. 

Fordi Spindegården er en selvejende institution, og fordi vi har et godt og opmærksomt personale, så 
kan man let være fleksibel, og handle hurtigt for at få en hverdag til at hænge sammen i huset. Både 
for flertallet og for det enkelte barn. Gruppen af børn og voksne i udflytteren kan ændres, sådan at 
hvis der i de næste par uger er særligt behov, så kan det imødekommes. 

Det er en kæmpe styrke i en institution. Det er en kæmpe gevinst for personalets arbejdsglæde, fordi 
de kan handle på børnenes behov. Og det er selvsagt en kæmpe gevinst for børnenes trivsel. 

Udflytteren er dermed en tiltrængt kontrast til hjemmebørnehaven, som er begrænset af et lille 
udeareal, der nærmest ikke rummer noget grønt. 

At vi valgte Spindegården som institution til vores barn, skyldes i høj grad udflytterdelen med 
rotationsordning. Jeg ved, at flere forældre – og pædagoger - også har det sådan.  
 
Udflytterdelen vejer dermed op for det meget lille hjemmehørende udeareal. 

At fjerne adgangen til skoven lader sig ikke bare gøre uden videre på den måde, institutionen er på i 
dag. Skulle det virke, uden at ødelægge børnenes hverdag, kræver det, at man ændrer hele 
institutionen og den måde børnetallene fra vuggestue til børnehave hænger sammen på.  
 
Men det vil også kræve en betydelig renovering og ændring af de eksisterende udearealer – og nok 
også de indvendige for at skabe plads. Ingen af delene ser ud til at være en del af det forslag, der er i 
høring. 
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Dette vil i sig selv udhule en stor del af besparelsen. Oveni kommer, at huslejen i Skodsborg er 
utroligt lav, idet lejeaftalen nu løber på 30. år til kun ca. 60.000 kr. årligt. Der er altså ikke mange 
penge at spare her på at lukke udflytteren! 

Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op til forvaltningens forventninger til 
besparelse. Det vil derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere 
udviklingsmuligheder for vores børn. 
Og for medarbejderne vil det være en markant forringelse af deres arbejdsvilkår og deres 
arbejdsmiljø. 

Vi har i institutionen et utrolig højt fagligt niveau, med høj andel af uddannede pædagoger. Der er nu 
en fantastisk ro i institutionen, og mange medarbejdere bliver i længere tid. Det er godt for både børn 
og medarbejdere. Den kontinuitet ser jeg afspejle sig tydeligt i den stærke pædagogik og udprægede 
ro, som børnene bliver modtaget med hver dag. 

Jeg frygter en stor personaleflugt, hvis udflytterdelen lukkes. Vi har netop kunnet gøre gavn af 
Frederiksbergs besparelser og derfra tiltrække pædagoger, og mange af vores ansatte kommer 
langvejs fra og vil nemt kunne finde job tættere på deres hjem. At rekruttere dygtige og uddannede 
pædagoger i København er svært. De er en mangelvare. Men vores rotationsudflytter har helt givet 
været – og er - institutionens store trækplaster både for ansatte, forældre og børn, og hjælper også til 
fastholdelse af medarbejdere. Jeg bliver nervøs for, at vi skal undvære og miste den erfaring, der er 
opbygget, og at vi skal bruge mange ressourcer på rekruttering, vikarer og midlertidige løsninger. Det 
vil afspejle sig i kvaliteten af Spindegårdens tilbud, og vores børns trivsel. 

At begrunde en lukning af udflytterdelen med, at man er bange for dalende børnetal, virker helt skævt, 
da vi er en af Valbys mest søgte institutioner og ligger i et område, som er meget attraktivt for 
børnefamilier. 

Med forslaget stryger man muligvis en mindre udgift her og nu, men man stryger også forældres 
tryghed ved en af de mest attraktive institutioner i Valby. Man risikerer at stryge børns trivsel og 
helbred. Den lille besparelse, der er at finde her, kan koste dyrt på den lange bane, både for 
kommunen og barnet. 

Som mor gør det mig ked af det og vred, at den gode start på livet - den som alle ved er så vigtig og vil 
følge en resten af livet – kan blive taget fra vores børn! 

Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser og 
lade Spindegårdens udflytterbørnehave bestå. 

Med de største forhåbninger  
Louise Juncher Lunde, mor til barn i Spindegården 



  Valby, 20. maj 2024 

Høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens 

udflytterbørnehave, Bøllemosevej 4 i Skodsborg 
 

Som forælder til et barn i Spindegården er jeg meget bekymret over forslaget om lukning af 

Spindegårdens udflytterbørnehave. Forslaget mangler helt indsigt i de forhold i og omkring 

Spindegården, der tegner institutionen i dag, og som vil blive påvirket negativt af det forslag, der nu er i 

høring. 

At Spindegårdens udflytterbørnehave foreslås lukket, som en konsekvens af økonomiske besparelser, 

begrundes i forslaget med at det kaĲ Čøres ıed ”relativt ċå koĲsekveĲser ċor børĲeĲe, da de ”bare” 
kaĲ seĲdes tilbaČe til hjeııebørĲehaveĲ oČ være her.” 

Men det er ikke en virkelighed, jeg som forælder kan genkende. Jeg vil derimod kategorisk afvise, at 

børnene blot kan vende tilbage til hjemmeadressen, uden store konsekvenser. 

Spindegården er godkendt til at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn.  

Der er altså i forvejen pres på kvadratmeterne, både på inde- og udearealerne. Allerede nu er der ikke 

plads til, at alle kan være ude på legepladsen på én gang. Dagen er delt op, så vuggestuerne er ude om 

formiddagen og børnehaven ude over middag. Samtidig har Spindegården små lokaler, og der er ikke, 

som i de fleste institutioner, et stort fælles legerum eller en stor indgang med plads til ophold.  

Udflytterbørnehaven giver den plads, der er nødvendig. Den er et lyspunkt i hverdagen for dem, der er 

afsted og dem, der glæder sig til det. Både børn og voksne.  

Vores udflytterbørnehave har ikke som andre en fast gruppe børn, der kører ud. Her skiftes alle 

børnehavebørn til at komme afsted ca. hver 4. uge. Hverdagen i HELE Spindegården som samlet 

institution hænger således kun sammen, fordi nogen er afsted!  

I skoven kan de boltre sig i natur tæt ved Skodsborg Station. Naturen er et unikt læringsrum som har 

positive effekter på børnenes motoriske og mentale udvikling.  

Videnskabelige undersøgelser viser, at når børn opholder sig i naturen mindsker det en lang række 

sygdomme. Det har bl.a. positiv indvirkning på børnenes fremtidige indlæringsevner, deres 

stressniveau og søvn. Når en institution indtager naturen som pædagogisk rum mindsker det 

støjniveauet og antallet af konflikter. Dette understøttes af talrige undersøgelser og de oplevelser, 

som deles af pædagoger, børn og forældre.  

Vi ser som forældre, at skoven giver tydelige aftryk for livet (vi har også haft storebror i en udflytter). Vi 

ser hvordan børn blomstrer, finder mere ro, og andre sider af sig selv, når de kommer ud i naturen.  

Dertil kommer, at institutionerne i dag skal rumme mange typer af børn med flere udfordringer. Blandt 

de børn er der nogle, der har brug for andre rammer og læringsrum, end Spindegården kan tilbyde på 

Traps Allé. 

 Udflytteren øger dermed Spindegårdens inklusionsmuligheder. 



   

Sammenhængen mellem Spindegårdens pædagogiske kvaliteter og skoven som et uundværligt 

pædagogisk rum og læringsmiljø gør, at vi kan rumme forskelligheden.  

Det er egenskaber, man sætter over styr.  

Fordi Spindegården er en selvejende institution, og fordi vi har et godt og opmærksomt personale, så 

kan man let være fleksibel, og handle hurtigt for at få en hverdag til at hænge sammen i huset. Både 

for flertallet og for det enkelte barn. Gruppen af børn og voksne i udflytteren kan ændres, sådan at hvis 

der i de næste par uger er særligt behov, så kan det imødekommes.  

Det er en kæmpe styrke i en institution. Det er en kæmpe gevinst for personalets arbejdsglæde, fordi 

de kan handle på børnenes behov. Og det er selvsagt en kæmpe gevinst for børnenes trivsel. 

Udflytteren er dermed en tiltrængt kontrast til hjemmebørnehaven, som er begrænset af et lille 

udeareal, der nærmest ikke rummer noget grønt. 

At vi valgte Spindegården som institution til vores barn, skyldes i høj grad udflytterdelen med 

rotationsordning. Jeg ved, at flere forældre – og pædagoger - også har det sådan. Udflytterdelen vejer 

dermed op for det meget lille hjemmehørende udeareal.  

At fjerne adgangen til skoven lader sig ikke bare gøre uden videre på den måde, institutionen er på i 

dag. Skulle det virke, uden at ødelægge børnenes hverdag, kræver det, at man ændrer hele 

institutionen og den måde børnetallene fra vuggestue til børnehave hænger sammen på. Men det vil 

også kræve en betydelig renovering og ændring af de eksisterende udearealer – og nok også de 

indvendige for at skabe plads. Ingen af delene ser ud til at være en del af det forslag, der er i høring.  

Dette vil i sig selv udhule en stor del af besparelsen. Oveni kommer, at huslejen i Skodsborg er utroligt 

lav, idet lejeaftalen nu løber på 30. år til kun ca. 60.000 kr. årligt. Der er altså ikke mange penge at 

spare her på at lukke udflytteren!  

Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op til forvaltningens forventninger til 

besparelse. Det vil derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere 

udviklingsmuligheder for vores børn. 

Og for medarbejderne vil det være en markant forringelse af deres arbejdsvilkår og deres arbejdsmiljø.  

Vi har i institutionen et utrolig højt fagligt niveau, med høj andel af uddannede pædagoger. Der er nu 

en fantastisk ro i institutionen, og mange medarbejdere bliver i længere tid. Det er godt for både børn 

og medarbejdere. Den kontinuitet ser jeg afspejle sig tydeligt i den stærke pædagogik og udprægede 

ro, som børnene bliver modtaget med hver dag. 

Jeg frygter en stor personaleflugt, hvis udflytterdelen lukkes. Vi har netop kunnet gøre gavn af 

Frederiksbergs besparelser og derfra tiltrække pædagoger, og mange af vores ansatte kommer 

langvejs fra og vil nemt kunne finde job tættere på deres hjem. At rekruttere dygtige og uddannede 

pædagoger i København er svært. De er en mangelvare. Men vores rotationsudflytter har helt givet 

været – og er - institutionens store trækplaster både for ansatte, forældre og børn, og hjælper også til 

fastholdelse af medarbejdere. Jeg bliver nervøs for, at vi skal undvære og miste den erfaring, der er 

opbygget, og at vi skal bruge mange ressourcer på rekruttering, vikarer og midlertidige løsninger. Det 

vil afspejle sig i kvaliteten af Spindegårdens tilbud, og vores børns trivsel.  



   

At begrunde en lukning af udflytterdelen med, at man er bange for dalende børnetal, virker helt skævt, 

da vi er en af Valbys mest søgte institutioner og ligger i et område, som er meget attraktivt for 

børnefamilier.  

Med forslaget stryger man muligvis en mindre udgift her og nu, men man stryger også forældres 

tryghed ved en af de mest attraktive institutioner i Valby. Man risikerer at stryge børns trivsel og 

helbred. Den lille besparelse, der er at finde her, kan koste dyrt på den lange bane, både for 

kommunen og barnet. 

Som mor gør det mig ked af det og vred, at den gode start på livet - den som alle ved er så vigtig og vil 

følge en resten af livet – kan blive taget fra vores børn! 

Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser og 

lade Spindegårdens udflytterbørnehave bestå.  

Med de største forhåbninger 

Louise Juncher Lunde, mor til barn i Spindegården 
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Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr lukning af udflytterdel på Spindegården i Valby

Som en bekymret forælder til et barn i Spindegården, ønsker jeg at udtrykke min bekymring for det foreslåede 
nedlukningsforslag af vores udflytterbørnehave. Dette forslag ser ud til at mangle forståelse for de nuværende 
forhold ved Spindegården, som er essentielle for institutionens daglige funktion og som vil blive negativt 
påvirket, hvis forslaget bliver vedtaget. 

Det er foreslået at lukke udflytterbørnehaven som et led i budgetbesparelser, med argumentet om, at det vil 
have “relativt få konsekvenser for børnene”, da de “bare” kan vende tilbage til deres oprindelige børnehave. Jeg 
må dog insistere på, at dette ikke stemmer overens med virkeligheden. En sådan ændring vil have betydelige 
konsekvenser. 

Spindegården har en kapacitet på 102 børn, men i april var der registreret 128. Der er allerede et pres på 
pladsen, både indendørs og udendørs. Vi har ikke nok plads til, at alle børn kan lege udenfor samtidig. 
Vuggestuebørnene leger udenfor om formiddagen og børnehaven om eftermiddagen. Vores lokaler er små, og vi 
mangler et stort fællesrum eller en rummelig indgang, som findes i mange andre institutioner. 

Udflytterbørnehaven tilbyder den nødvendige plads og er et højdepunkt for både børn og voksne. I stedet for en 
fast gruppe børn, der tager afsted, får alle børnehavebørn chancen for at komme ud cirka hver fjerde uge. 
Spindegårdens daglige rutine afhænger af, at nogle børn er ude af huset. 

I skoven nær Skodsborg Station kan børnene udfolde sig i naturen, hvilket er et unikt læringsmiljø, der fremmer 
deres motoriske og mentale udvikling. Forskning viser, at tid i naturen kan reducere en række sygdomme og har 
en positiv effekt på børns indlæringsevner, stressniveau og søvnkvalitet. Det pædagogiske brug af naturen 
reducerer også støj og konflikter, hvilket er understøttet af adskillige studier og erfaringer fra pædagoger, børn 
og forældre. 

Vi forældre ser, hvordan skoven påvirker vores børn positivt. De blomstrer, finder ro og opdager nye sider af sig 
selv. Institutionerne skal i dag kunne rumme mange forskellige børn, herunder dem med særlige behov, som 
Spindegården på Traps Allé ikke kan imødekomme. 

Udflytterbørnehaven øger Spindegårdens evne til at inkludere alle børn. Den styrker sammenhængen mellem 
institutionens pædagogiske kvaliteter og skoven som et uundværligt læringsmiljø, hvilket gør det muligt at 
rumme forskellighed. 

Spindegården er en selvejende institution med et dedikeret personale, hvilket gør det muligt at være fleksibel og 
hurtigt tilpasse sig dagligdagens behov. Dette er en stor styrke og en gevinst for både personalets arbejdsglæde 
og børnenes trivsel. 

Udflytterbørnehaven er en nødvendig kontrast til den begrænsede plads i hjemmebørnehaven. Vores valg af 
Spindegården var i høj grad på grund af udflytterdelen med rotationsordningen, og det er en følelse, mange 
forældre og pædagoger deler. 

At fjerne adgangen til skoven uden at ændre institutionens struktur og pladsforhold vil ødelægge børnenes 
hverdag. Det vil kræve omfattende renoveringer og ændringer, som ikke er inkluderet i det nuværende forslag. 
Dette vil underminere en stor del af de forventede besparelser. Desuden er huslejen i Skodsborg ekstremt lav, 
hvilket betyder, at der ikke er meget at spare ved at lukke udflytterdelen. 

Hvis forslaget gennemføres som det står, vil det ikke opfylde forvaltningens forventninger til besparelser. I 
stedet vil det skabe dårligere forhold, mistrivsel og begrænsede udviklingsmuligheder for vores børn. Det vil 
også forringe arbejdsvilkårene og miljøet for personalet. 

Vi har et højt fagligt niveau i institutionen, og mange medarbejdere bliver i lang tid, hvilket afspejles i den stærke 
pædagogik og ro, som børnene mødes med hver dag. Jeg frygter, at vi vil opleve en stor personaleflugt, hvis 
udflytterdelen lukkes. 
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At lukke udflytterdelen på grund af frygt for faldende børnetal er misforstået, da vi er en af de mest eftertragtede 
institutioner i Valby, et attraktivt område for børnefamilier. Forslaget kan måske spare en mindre udgift nu, men 
det kan også fjerne forældres tryghed og børns trivsel og sundhed. Den lille besparelse kan blive dyr i det lange 
løb for både kommunen og barnet. 

Som far er jeg ked af det og vred over, at vores børn kan miste en god start på livet. Vi håber derfor, at 
Københavns Kommune vil genoverveje besparelserne og bevare Spindegårdens udflytterbørnehave. 

Med de største forhåbninger, Peter Elgaard, far til barn i Spindegården 
 
Venlig hilsen 

Peter 

+45 20 100 500 
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Fra: christina øgaard nielsen <christinaogaard@hotmail.com>
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Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar ang. lukningen af kbhs udflytterinstitutioner

Københavns Kommune    
Børne- og Ungdomsforvaltningen   
Rådhuspladsen 1   
1550 København V   
 
 
 
**Høringssvar vedrørende nedskæringer i Københavns Kommune** 
 
Kære Børne- og Ungdomsforvaltning, 
 
Vi skriver til jer som repræsentanter for Spindegården, en højkvalitets daginstitution beliggende i jeres 
kommune. Vi er blevet bekendt med planerne om at fjerne vores udflytterdel og spare vores bus væk, 
og vi ønsker hermed at udtrykke vores dybe bekymring og modstand mod disse nedskæringer. 
 
Spindegården har i mange år været kendt for vores dedikerede personale og vores unikke 
pædagogiske tilbud, som inkluderer en udflytterdel i skoven. Vores seneste tilsynsrapport viser, at 
vores arbejde i skoven har betydelige positive effekter på børnenes udvikling. Gennem aktiviteter i 
naturen understøtter vi børnenes fysiske, kognitive og følelsesmæssige udvikling på måder, som ikke 
kan opnås i samme grad inden for institutionens vægge. 
 
At fjerne vores udflytterdel vil ikke blot reducere kvaliteten af vores pædagogiske tilbud, men også 
ramme børnenes trivsel og udvikling. Børnene får i skoven mulighed for at udfolde sig frit, udforske 
deres omgivelser og udvikle vigtige sociale og motoriske færdigheder. Disse oplevelser bidrager til en 
helhedsorienteret udvikling, som vi mener er uerstattelig. 
 
Derudover ønsker vi at fremhæve, at mange af vores ansatte har valgt at arbejde i Københavns 
Kommune på grund af de særlige muligheder og kvaliteter, som vores institution tilbyder, selvom 
mange af os bor uden for kommunen. Vores fagligt dygtige personale har investeret tid og 
engagement i at skabe et unikt læringsmiljø, og vi frygter, at nedskæringerne vil resultere i tab af højt 
kvalificerede medarbejdere, som vil søge andre steder hen, hvor deres kompetencer bedre kan 
komme til deres ret. 
 
Vi forstår, at kommunen står over for økonomiske udfordringer, men vi beder jer indtrængende om at 
overveje de langsigtede konsekvenser af disse besparelser. Kvaliteten af børnenes opvækst og 
uddannelse bør prioriteres højt, og vi mener, at besparelser på dette område kan føre til større 
omkostninger på længere sigt, både for kommunen og samfundet som helhed. 
 
Vi håber, at vores høringssvar vil blive taget i betragtning, og at I vil revurdere planerne om at fjerne 
vores udflytterdel og spare vores bus væk. Vi står naturligvis til rådighed for yderligere dialog og er klar 
til at uddybe vores synspunkter og erfaringer med det nuværende setup. 
 
Med venlig hilsen 
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Christina Øgaard Nielsen TR i Spindegården 
Og  
Stine Bondo Søndergaard AMR i Spindegården  
 
Sendt fra Outlook til iOS 
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Emne: [EKSTERN] Lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave, Bøllemosevej 4 

Skodsborg

Kære Københavns Kommune, 
 
Jeg skriver til jer angående den potentielle lukning af børnehavens udflugter, hvilket jeg ønsker at 
udtrykke min, og min kærestes, dybe bekymring over. 
 
Det er utrolig vigtigt for børn at tilbringe tid i naturen. Det er ikke kun sundt for deres fysiske helbred, 
men det bidrager også væsentligt til deres mentale og følelsesmæssige velbefindende. At være ude i 
naturen stimulerer fantasien og kreativiteten hos børnene. De lærer at være modige, at tage initiativ 
og at udforske verden omkring dem på en måde, som ingen indendørs aktivitet kan tilbyde. 
 
Forskning viser, at børn, der tilbringer meget tid udendørs i naturen, generelt ikke udvikler ADHD, type 
2 diabetes og andre sundhedsudfordringer i samme omfang som børn, der ikke får disse muligheder. 
Ved at fremme sundhed og forebygge sygdomme vil staten derfor kunne spare betydelige beløb på 
fremtidige behandlinger af disse sygdomme. 
 
Desuden er det bemærkelsesværdigt, hvordan børnene er i bedre humør efter tid tilbragt udendørs. 
Dette gør dagligdagen nemmere for pædagogerne, da glade og tilfredse børn er lettere at håndtere. 
Samtidig vil pædagogerne også nyde godt af de positive sundhedseffekter ved at være udendørs, 
hvilket kan føre til et bedre arbejdsmiljø og øget arbejdsglæde. 
 
Vi bor i en ejerlejlighed, derfor har vi det svært ved at tage børnene ud i skoven i hverdagen. Derfor er 
vi så glade for at have vores børn i en børnehave med udflugter, der giver dem mulighed for at opleve 
naturen regelmæssigt. 
 
Jeg vil derfor stærkt opfordre jer til at genoverveje beslutningen om at lukke børnehavens udflugter. At 
fratage børnene denne mulighed vil være et stort tab for deres udvikling og trivsel. 
 
Ps.  Som barn havde jeg og min kæreste mange dejlige oplevelser i naturen, både i skoven og i mine 
forældres have og vinmarker. Vores bedste minder stammer fra disse tidspunkter, hvor vi kunne 
udforske og lege frit i det fri. Disse oplevelser har ikke blot givet os glæde, men har også været 
fundamentale for vores udvikling. 
 
Med venlig hilsen, 
 
 
Liliya Pavlova og Lorenzo Fimognari 
 
Tlf: 21558379 
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Fra: Louise Stahlschmidt <louise.stahlschmidt@outlook.com>
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Emne: Høringsbesvarelse fra forældrebestyrelsen i den integrerede selvejende daginsƟtuƟon Spindegården 
 
 
Kære Københavns Kommune 
Ved den udsendte høring på vegne af Børne- og Ungdomsudvalget i København om nedjustering af 
dagƟlbudskapacitet er det foreslået, at Spindegårdens udflyƩerafdeling indsƟlles Ɵl lukning med henblik på at opnå 
en varig neƩo effekƟvisering. Forældrebestyrelsen finder, at forslaget ikke tager højde for Spindegårdens fysiske 
faciliteter, der er delt mellem et nedlagt plejehjem, med legearealer med Ɵlladelse Ɵl færre børn end samlet 
indskrevet, men samƟdigt en skovbørnehave (udflyƩerafdelingen), der på skiŌ giver omkring 80 børn udfoldelse i 
naturen. Der er høj forældresøgning og venteliste Ɵl insƟtuƟonens vuggestue og børnehave, hvorfor der i en årrække 
frem ikke kan effekƟviseres ved at samle børnehavebørnene på insƟtuƟonens grund. Derfor indsƟlles Ɵl, at forslaget 
ikke godkendes. 
 
Kapacitet af de fysiske faciliteter: 
Det fremgår af brev om byggeƟlladelse fra Københavns Kommune, Bygge- og Teknikforvaltningen, Byggeri & Bolig, 
dateret 5. oktober 2001 B-j.nr: 188953-3 vedr. daginsƟtuƟon i Timotheushjemmet ved beƟngelser stk. 2: ”at 
insƟtuƟonen, med et friareal på ca. 917 m2, indreƩes Ɵl højst 3 børnehavegrupper, 3 vuggestuegrupper i alt 102 
børn, herunder opsamlingssted for 1 skovbørnehavegruppe” 
DeƩe er i overensstemmelse med i ibrugtagningsƟlladelse af Københavns Kommune, Bygge- og Teknikforvaltningen, 
d. 12. juni 2020. Af Ɵlladelsen fremgår at insƟtuƟonen kan tages i brug eŌer: 
”bygningsændringer ved indretning af ejendommen Ɵl daginsƟtuƟon for 36 vuggestuebørn og 66 børnehavebørn 
inkl. 22 skovbørnehavebørn”. 
Kapacitetsbehov: 
Spindegården har igennem en årrække haŌ fuld belægning med venteliste Ɵl vuggestuen. Da børnene fra 
vuggestuen eŌerfølgende vil benyƩe kapaciteten i børnehaven, kan det med høj sikkerhed forudsiges, at der vil være 
belægning Ɵl 4 børnehavegrupper i de kommende tre år. Dermed vil der fortsat være behov for en udflyƩerdel i 
Spindegården, svarende Ɵl en børnehavegruppe, i en årrække frem. Spindegårdens kapa- citetsbehov, vil altså i de 
kommende budgetår være upåvirket af prognoserne om generelt faldende børne- tal i Københavns Kommune. 
Udover fuld belægning, har Spindegården også periodisk overbelægning. Denne problemsƟlling er i det seneste år 
blevet administraƟvt vanskeligere at forhindre, da Spindegården ikke har indflydelse på alderen af de børn der 
optages i vuggestuen, og dermed Ɵdspunktet for det eŌerfølgende kapacitetsbehov i børnehaven. 
 
Økonomi: 
I Ɵlknytning Ɵl en skovbørnehave er der økonomisk behov for leje af bus og opvarmede lokaler med 
omklædnings- og toileƞaciliteter. Spindegården har igennem mange år fastholdt en aƩrakƟv lejeaŌale af lokaler, der 
aktuelt bærer en årlig omkostning af 54,366 kr. inkl. varme. Da der ikke samƟdigt er omkost- ninger forbundet med 
adgang af Ɵl legearealer (skoven) eller vedligeholdes af bygningen, giver deƩe skovbørnehaven en aƩrakƟv neƩo-
økonomi for kommunen. 
 
Pædagogiske aspekter: 
Skovbørnehaven i Skodsborg er i dag en integreret del af Spindegårdens pædagogiske Ɵlbud, hvor børne- 
havegrupperne på skiŌ er en uge i skoven. DeƩe princip er også kendt under begrebet ’roterende’ 
daginsƟtuƟon. Det er bestyrelsens klare indtryk, at rammerne med skovbørnehaven er populære både blandt 
forældre, pædagogisk personale, ledelsen og børn. 
Skovbørnehaven er netop fyldt 30 succesfulde år (startede 1. januar 1994) og blev etableret eŌer den daværende 
bestyrelses ansøgning, samƟdig med en opnormering af børnetallet med 22 børn (60 Ɵl 82) Da Spindegården i 2002 
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blev flyƩet fra Annexstræde Ɵl Traps Allé, betød flytningen nye større lokaler i det nedlagte plejehjem, plads Ɵl 
vuggestue, men samƟdigt en Ɵlpasning Ɵl relaƟvt små legearealer. For at kunne give plads og tryghed for de mindre 
børn, opdeles adgangen Ɵl legepladsen om formiddagen. Herved er udflyƩerdelen et centralt element for 
Spindegårdens pædagogiske Ɵlbud, da det kun er i ”skov-uger” at børnehavebørnene kan udfolde sig ude både 
formiddag og eŌermiddag. 
Det er derfor bestyrelsens opfaƩelse, at Skovbørnehaven er et væsentligt fundament for Spindegården høje 
pædagogiske kvalitet. DeƩe både igennem de konkrete rammer som skoven Ɵlbyder, men også igennem det 
pædagogiske personale, der Ɵlvælger Spindegården for denne professionelle arbejdsform. 
Det er bestyrelsens indtryk, at skoven konkret Ɵlbyder børnene kvanƟtaƟvt- og kvalitaƟvt forøgede fysiske 
udfoldelsesmuligheder. Men derudover giver plads Ɵl sanselig læring, fordybelse, ro, fantasi, og social kontakt, der er 
væsentligt rigere, end det der kan etableres indendørs eller på en kompakt legeplads. Vi bemærker derƟl 
pædagogiske observaƟonerne af, at nogle udsaƩe børn liver op i rammerne af skoven. I ƟlgiŌ får børnene også et 
prakƟsk kendskab Ɵl naturen og det danske klima. Omvendt kan vi have bekymring for, at børn, der alternaƟvt skal 
bruge meget Ɵd indendørs, kan få udviklings- og sundheds- mæssige konsekvenser senere i livet. 
Det følger at bestyrelsen finder, at forslaget, på grund af de fysiske rammebeƟngelser, ikke kan realiseres i en 
årrække frem, og på grund af de pædagogiske forhold ligeledes ikke på sigt vil medføre en neƩo effekƟvisering. 
 
Venlig hilsen 
Erling Duncan-Tind 
Formand ved Spindegårdens forældrebestyrelse 
 
 
Mvh Louise Stahlschmidt, mor Ɵl barn i børnehaven i Spindegården  
 
Sendt fra min iPhone 



Høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens 
udflytterbørnehave, Bøllemosevej 4 i Skodsborg 
 

Som forælder til et barn i Spindegården er jeg meget bekymret over forslaget om lukning af 
Spindegårdens udflytterbørnehave. Forslaget mangler helt indsigt i de forhold i og omkring 
Spindegården, der tegner institutionen i dag, og som vil blive påvirket negativt af det forslag, der nu er i 
høring. 

At Spindegårdens udflytterbørnehave foreslås lukket, som en konsekvens af økonomiske besparelser, 
begrundes i forslaget med at det kan gøres med ”relativt få konsekvenser for børnene, da de ”bare” 
kan sendes tilbage til hjemmebørnehaven og være her.” 

Men det er ikke en virkelighed, jeg som forælder kan genkende. Jeg vil derimod kategorisk afvise, at 
børnene blot kan vende tilbage til hjemmeadressen, uden store konsekvenser. 

Spindegården er godkendt til at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn. Der er altså i 
forvejen pres på kvadratmeterne, både på inde- og udearealerne. Allerede nu er der ikke plads til, at 
alle kan være ude på legepladsen på én gang. Dagen er delt op, så vuggestuerne er ude om 
formiddagen og børnehaven ude over middag. Samtidig har Spindegården små lokaler, og der er ikke, 
som i de fleste institutioner, et stort fælles legerum eller en stor indgang med plads til ophold. 
Udflytterbørnehaven giver den plads, der er nødvendig. Den er et lyspunkt i hverdagen for dem, der er 
afsted og dem, der glæder sig til det. Både børn og voksne. Vores udflytterbørnehave har ikke som 
andre en fast gruppe børn, der kører ud. Her skiftes alle børnehavebørn til at komme afsted ca. hver 4. 
uge. Hverdagen i HELE Spindegården som samlet institution hænger således kun sammen, fordi 
nogen er afsted! I skoven kan de boltre sig i natur tæt ved Skodsborg Station. Naturen er et unikt 
læringsrum som har positive effekter på børnenes motoriske og mentale udvikling.  

Videnskabelige undersøgelser viser, at når børn opholder sig i naturen mindsker det en lang række 
sygdomme. Det har bl.a. positiv indvirkning på børnenes fremtidige indlæringsevner, deres 
stressniveau og søvn. Når en institution indtager naturen som pædagogisk rum mindsker det 
støjniveauet og antallet af konflikter. Dette understøttes af talrige undersøgelser og de oplevelser, 
som deles af pædagoger, børn og forældre. Vi ser som forældre, at skoven giver tydelige aftryk for 
livet. Vi ser hvordan vores børn blomstrer, finder mere ro, og andre sider af sig selv, når hun kommer 
ud i naturen.  

Dertil kommer, at institutionerne i dag skal rumme mange typer af børn med flere udfordringer. Blandt 
de børn er der nogle, der har brug for andre rammer og læringsrum, end Spindegården kan tilbyde på 
Traps Allé. Udflytteren øger dermed Spindegårdens inklusionsmuligheder. Sammenhængen mellem 
Spindegårdens pædagogiske kvaliteter og skoven som et uundværligt pædagogisk rum og 
læringsmiljø gør, at vi kan rumme forskelligheden.  

Fordi Spindegården er en selvejende institution, og fordi vi har et godt og opmærksomt personale, så 
kan man let være fleksibel, og handle hurtigt for at få en hverdag til at hænge sammen i huset. Både 
for flertallet og for det enkelte barn. Gruppen af børn og voksne i udflytteren kan ændres, sådan at hvis 
der i de næste par uger er særligt behov, så kan det imødekommes. Det er en kæmpe styrke i en 



institution. Det er en kæmpe gevinst for personalets arbejdsglæde, fordi de kan handle på børnenes 
behov. Og det er selvsagt en kæmpe gevinst for børnenes trivsel. Udflytteren er dermed en tiltrængt 
kontrast til hjemmebørnehaven, som er begrænset af et lille udeareal, der nærmest ikke rummer 
noget grønt. 

At vi valgte Spindegården som institution til vores barn, skyldes i høj grad udflytterdelen med 
rotationsordning. Jeg ved, at flere forældre – og pædagoger - også har det sådan. Udflytterdelen vejer 
dermed op for det meget lille hjemmehørende udeareal. At fjerne adgangen til skoven lader sig ikke 
bare gøre uden videre på den måde, institutionen er på i dag. Skulle det virke, uden at ødelægge 
børnenes hverdag, kræver det, at man ændrer hele institutionen og den måde børnetallene fra 
vuggestue til børnehave hænger sammen på. Men det vil også kræve en betydelig renovering og 
ændring af de eksisterende udearealer – og nok også de indvendige for at skabe plads. Ingen af delene 
ser ud til at være en del af det forslag, der er i høring. Dette vil i sig selv udhule en stor del af 
besparelsen. Oveni kommer, at huslejen i Skodsborg er utroligt lav, idet lejeaftalen nu løber på 30. år 
til kun ca. 60.000 kr. årligt. Der er altså ikke mange penge at spare her på at lukke udflytteren!  

Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op til forvaltningens forventninger til 
besparelse. Det vil derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere 
udviklingsmuligheder for vores børn. Og for medarbejderne vil det være en markant forringelse af 
deres arbejdsvilkår og deres arbejdsmiljø. Vi har i institutionen et utrolig højt fagligt niveau, med høj 
andel af uddannede pædagoger. Der er nu en fantastisk ro i institutionen, og mange medarbejdere 
bliver i længere tid. Det er godt for både børn og medarbejdere. Den kontinuitet ser jeg afspejle sig 
tydeligt i den stærke pædagogik og udprægede ro, som børnene bliver modtaget med hver dag. 

Jeg frygter en stor personaleflugt, hvis udflytterdelen lukkes. Vi har netop kunnet gøre gavn af 
Frederiksbergs besparelser og derfra tiltrække pædagoger, og mange af vores ansatte kommer 
langvejs fra og vil nemt kunne finde job tættere på deres hjem. At rekruttere dygtige og uddannede 
pædagoger i København er svært. De er en mangelvare. Men vores rotationsudflytter har helt givet 
været – og er - institutionens store trækplaster både for ansatte, forældre og børn, og hjælper også til 
fastholdelse af medarbejdere. Jeg bliver nervøs for, at vi skal undvære og miste den erfaring, der er 
opbygget, og at vi skal bruge mange ressourcer på rekruttering, vikarer og midlertidige løsninger. Det 
vil afspejle sig i kvaliteten af Spindegårdens tilbud, og vores børns trivsel.  

At begrunde en lukning af udflytterdelen med, at man er bange for dalende børnetal, virker helt skævt, 
da vi er en af Valbys mest søgte institutioner og ligger i et område, som er meget attraktivt for 
børnefamilier.  

Med forslaget stryger man muligvis en mindre udgift her og nu, men man stryger også forældres 
tryghed ved en af de mest attraktive institutioner i Valby. Man risikerer at stryge børns trivsel og 
helbred. Den lille besparelse, der er at finde her, kan koste dyrt på den lange bane, både for 
kommunen og barnet. 

Som mor gør det mig ked af det og vred, at den gode start på livet - den som alle ved er så vigtig og vil 
følge en resten af livet – kan blive taget fra vores børn! 

Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser og 
lade Spindegårdens udflytterbørnehave bestå.  

Med de største forhåbninger 
Niamh O’Connell, mor til barn i Spindegården 
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God aften, 
 
Jeg sender hermed et høringssvar angående København kommunes forslag om at lukke udflytter 
afdelingen hos Spindegården institution, Traps Alle, Valby. Se venligst vedhæftet fil. 
 
Med venlig hilsen, 
Niamh O’Connell 



Høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens 
udflytterbørnehave, Bøllemosevej 4 i Skodsborg

Forslaget om lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave mangler helt indsigt i de forhold i og 
omkring Spindegården, der tegner institutionen i dag, og som vil blive påvirket negativt af det 
forslag, der nu er i høring. 

Spindegården er godkendt til at rumme 102 børn, hvoraf 22 af børnene er skovbørnehavebørn. I 
april var der indskrevet 128 børn.

Der er altså i forvejen pres på kvadratmeterne, både på inde- og udearealerne. Allerede nu er der 
ikke plads til, at alle kan være ude på legepladsen på én gang. Dagen er delt op, så vuggestuerne 
er ude om formiddagen og børnehaven ude over middag. Samtidig har Spindegården små lokaler, 
og der er ikke, som i de fleste institutioner, et stort fælles legerum eller en stor indgang med plads 
til ophold.

Udflytterbørnehaven har ikke en fast gruppe børn, der kører ud. Her skiftes alle børnehavebørn til 
at komme afsted ca. hver 4. uge. Hverdagen i HELE Spindegården som samlet institution hænger 
således kun sammen, fordi nogen er afsted.

Når forslaget lægger op til at putte endnu flere børn end på de i forvejen pressede kvadratmetre, er 
det en kæmpe forringelse af det tilbud, som Københavns Kommune tilbyder.

Udflytterbørnehaven giver den plads, der er nødvendig. Den er et lyspunkt i hverdagen for dem, 
der er afsted og dem, der glæder sig til det. Både børn og voksne. 

I skoven kan de boltre sig i natur tæt ved Skodsborg Station. Naturen er et unikt læringsrum som 
har positive effekter på børnenes motoriske og mentale udvikling og forslaget spiller derfor slet ikke 
ind i Københavns Kommunes biodiversitetsstrategi.

Fordi Spindegården er en selvejende institution, og fordi vi har et godt og opmærksomt personale, 
kan man let være fleksibel, og handle hurtigt for at få en hverdag til at hænge sammen i huset. 
Både for flertallet og for det enkelte barn. Gruppen af børn og voksne i udflytteren kan ændres, 
sådan at hvis der i de næste par uger er særligt behov, kan det imødekommes. 

Det er en kæmpe styrke i en institution. Det er en kæmpe gevinst for personalets arbejdsglæde, 
fordi de kan handle på børnenes behov. Og det er selvsagt en kæmpe gevinst for børnenes trivsel. 

Udflytteren er dermed en tiltrængt kontrast til hjemmebørnehaven, som er begrænset af et lille 
udeareal, der nærmest ikke rummer noget grønt. 

At fjerne adgangen til skoven lader sig ikke bare gøre uden videre på den måde, institutionen er på 
i dag. Skulle det virke uden at ødelægge børnenes hverdag, kræver det, at man ændrer hele 
institutionen og den måde børnetallene fra vuggestue til børnehave hænger sammen på. Men det 
vil også kræve en betydelig renovering og ændring af de eksisterende udearealer – og nok også 
de indvendige for at skabe plads. Ingen af delene ser ud til at være en del af det forslag, der er i 
høring. 

Dette vil i sig selv udhule en stor del af besparelsen. Oveni kommer, at huslejen i Skodsborg er 
utroligt lav, idet lejeaftalen nu løber på 30. år til kun ca. 60.000 kr. årligt.

Bliver forslaget gennemført, som det er nu, vil det ikke leve op til forvaltningens forventninger til 
besparelse. Det vil derimod med sikkerhed skabe trangere forhold, mistrivsel og ringere 
udviklingsmuligheder for vores børn. 



Og for medarbejderne vil det være en markant forringelse af deres arbejdsvilkår og deres 
arbejdsmiljø.

Vi har i institutionen et utrolig højt fagligt niveau med høj andel af uddannede pædagoger. Der er 
nu en fantastisk ro i institutionen, og mange medarbejdere bliver i længere tid. Det er godt for både 
børn og medarbejdere. Den kontinuitet ser vi afspejlet tydeligt i den stærke pædagogik og 
udprægede ro, som børnene bliver modtaget med hver dag. 

Vi frygter en stor personaleflugt, hvis udflytterdelen lukkes. Vi har netop kunnet gøre gavn af 
Frederiksbergs besparelser og derfra tiltrække pædagoger, og mange af vores ansatte kommer 
langvejs fra og vil nemt kunne finde job tættere på deres hjem. At rekruttere dygtige og uddannede 
pædagoger i København er svært. De er en mangelvare. Men vores rotationsudflytter har helt givet 
været – og er - institutionens store trækplaster både for ansatte, forældre og børn, og hjælper også 
til fastholdelse af medarbejdere. Vi bliver nervøse for, at vi skal undvære og miste den erfaring, der 
er opbygget, og at vi skal bruge mange ressourcer på rekruttering, vikarer og midlertidige 
løsninger. Det vil afspejle sig i kvaliteten af Spindegårdens tilbud og vores børns trivsel. 

At begrunde en lukning af udflytterdelen med, at man er bange for dalende børnetal, virker helt 
skævt, da vi er en af Valbys mest søgte institutioner og ligger i et område, som er meget attraktivt 
for børnefamilier. 

Med forslaget stryger man muligvis en mindre udgift her og nu, men man stryger også forældres 
tryghed ved en af de mest attraktive institutioner i Valby. Man risikerer at stryge børns trivsel og 
helbred. Den lille besparelse, der er at finde her kan koste dyrt på den lange bane, både for 
kommunen og barnet. 

Vi håber derfor, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre besparelser 
og lade Spindegårdens udflytterbørnehave bestå. 

Venlig hilsen
René Lind Akselsen & Caroline Lundsteen, forældre til barn i Spindegården 
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Vedhæftet høringssvar til forslag om lukning af Spindegårdens udflytterbørnehave. 
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Som forældre Ɵl et barn i Spindegården er vi meget triste og bekymrede over forslaget om lukning af Spindegårdens 
udflyƩerbørnehave.  
 
Vi er forældre Ɵl en lidt sensiƟv dreng og vi kan se og mærke en stor forskel på ham i den uge, han er i skoven, i 
forhold Ɵl de uger de er hjemme i insƟtuƟonen. Det er en gladere, roligere dreng og en dreng med meget mere 
overskud vi får retur, selv eŌer 7 Ɵmer i børnehave. Vi tør slet ikke tænke på hvad det vil gøre ved ham og andre 
børn, pludselig at skulle forholde Ɵl sig 20+ flere børn fast på hjemmeadressen i Spindegården, hvis udflyƩerdelen 
lukkes. 
Spindegårdens hjemmebørnehave er desuden slet ikke indreƩet Ɵl at skulle huse alle børn. Spindegården er 
godkendt Ɵl at rumme 102 personer. I april var der indskrevet 128 børn. Der er altså i forvejen pres på 
kvadratmeterne, både inde og ude.  
 
Som uddannet pædagog ved jeg, Ronja, hvor vigƟgt det er for børns trivsel, udvikling og læring at færdes i den frie 
natur og hvor helt utrolig stor gavn børnene har af det, både motorisk, mentalt og socialt. Spindegården er en 
børnehave beliggende i byen med et lille udeareal set i forhold Ɵl børneantal på hjemmeadressen, og ved at lukke 
udflyƩerdelen fratager man børnene muligheden for at få et helt unikt og posiƟvt forhold Ɵl naturen, som ellers kan 
være svært at etablere som bybarn. Børnene mister samƟdigt et kæmpe frirum med mulighed for udfoldelse og 
personlig udvikling.  
 
Spindegården er en af de mest populære og eŌertragtede insƟtuƟoner i Valby med lang venteliste og fremragende 
Ɵlsynsrapporter år eŌer år.  
En af de allerstørste grunde Ɵl, at vi i sin Ɵd valgte Spindegården Ɵl vores søn, var, at de har udflyƩerbørnehaven 
med rotaƟonsordning. Hvis I vælger at lukke den, vil vi se os nødsaget Ɵl at overveje, at rykke ham Ɵl en anden 
insƟtuƟon i en anden kommune, hvor han stadig vil have samme mulighed.   
 
Med fokus på børnene håber vi virkelig, at Københavns Kommune vil genoverveje mulighederne for at udføre 
besparelser og lade Spindegårdens udflyƩerbørnehave bestå.  
 
 
Med de største forhåbninger  
 
Anders Buhl Svendsen og Ronja Buhl Svendsen, forældre Ɵl barn i Spindegården 
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Bøllemosevej 4 i Skodsborg

Kære KK. 
 
Ved den udsendte høring på vegne af Børne- og Ungdomsudvalget i København om nedjustering af 
dagtilbudskapacitet er det foreslået, at Spindegårdens udflytterafdeling indstilles til lukning med henblik 
på at opnå en varig netto effektivisering. Det er som forældre meget bekymrende, da netop udflytterdelen 
og den fleksibilitet, der er ved præcis Spindegårdens organisering af denne, fra vores perspektiv tjener to 
meget vigtige fordele: 
 

1. Skaber plads til børnene og deres leg 

I et tæt bymiljø med en meget lille legeplads er det afgørende, at børnene kan komme ud hver 4. 
uge og se horisonten, mærke vinden og faktisk rode i noget jord. Det er ikke tilfældet på deres 
legeplads, som er meget lille.  

Det er en meget optimal løsning for forældrene, at denne udflytterdel skifter hver 4. uge, således 
at børnene når at kende stedet og bliver fortrolige med det. Sådan de virkelig kan udforske det når 
de er afsted, samtidig med at deres lyst til at komme ud i skoven er stor, når det ikke er hver dag.  

 

2. Sikre de bedste pædagoger 

Det vigtigste er nok, at det er en af de ting, der gør at Spinegården har det bedste personale i hele 
København. Det gør at selv den pædagog, der ikke selv er spejder, har lyst til at komme ud og 
opleve børnene i det miljø, når det netop kun er hver 4. uge de er afsted. Det er meget vigtigt for 
de voksne i institutionen med denne afveksling og jeg er sikker på, at det skaber et bedre 
arbejdsmiljø på Spindegården og dermed er med til at fastholde personalet. Og netop dette, er 
altafgørende for børnenes trivsel; stabilitet og gode voksne.  

Hvis planerne om at spare denne del væk, så vil der med stor sandsynlighed ske en øget opsigelse i 
Spindegården, hvilket alle børn og forældre vil være meget kede af.  

 
Det er derfor afgørende, at Spindegårdens udflytterdel ikke berøres i denne omgang. Vi er igang med at 
have vores 3. barn i Spindegården og har set hvor vigtig en del af dagligdagen denne er for børn og voksne. 
Vi har netop tilvalgt Spindegården igen til vores 3. barn trods at vi pt. bor længere væk, fordi ingen 
institution i Valby kan hamle op med Spindegårdens tilbud og især personale.  
 
mvh. 
Jonas Ekergarn og Sigrid Søndergaard, forældre til Ada, Vilda og nu Folke i Spindegården  
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3.  
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Kære Københavns Kommune, 
 
Jeg vil indlede mit høringssvar med nedenstående citat fra overborgmesteren. Citatet handler 
primært om økonomi, men den første sætning handler om, hvilken by København ønsker at være. 
 
Det er vigtigt, at København bliver ved med at være en by for alle, uanset hvor man er i 
livet. Derfor ærgrer det mig, at folk flytter fra byen, fordi de ikke kan finde en bolig, der er 
til at betale som familie. Det skal vi handle på. Man skal kunne blive boende i byen - også 
når familien vokser og boligbehovet ændrer sig. 

Sophie Hæstorp Andersen (S) 
overborgmester 
 
Som forældre i KBH tager man aktivt nogle fra og til valg på vegne af ens børn. Man vælger at de 
skal leve i byen, som kan være med til at danne dem som mennesker og bidrage til, at de i højere 
grad oplever kultur og mangfoldighed end hvad man eksempelvis vil opleve, hvis man flytter 
nordpå. På den anden side fravælger man naturen som nabo og dermed oplever børnene også 
mindre geologisk diversitet i deres hverdag. Vi som forældre kan jo vælge at at tage ud af byen i 
weekenden og lade vores børn opleve skoven, se plantelivet og de små insekter i skovbunden  - 
men derved mindsker man tiden de bruger i byen i weekenderne og skaber et paradoks ift. 
årsagen til at bosætte sig i KBH. 
 
Den roterende udflytterbørnehave i Spindegården er med til, at børn i KBH kommer ud og oplever 
naturen, lærer at være ude i regnvejr, finder ud af at der er andet natur end parker og fodboldbaner og 
at det også kan være sjovt at lege med en gren. Det er ikke kun en stue men 4 børnehavestuer som på 
skift kommer ud og ser andet end veje og bygninger. Prisen for dette arrangement er meget 
begrænset, da huslejen til lokalerne i Skodsborg er holdt under 60.000 kr. om året. Det er ikke meget 
lokale man kan få for 60.000 kr. om året i KBH. Dertil kommer medarbejdernes trivsel, som i en 
overfyldt daginstitution vil komme under større pres, hvis alle knap 130 børn er på matriklen i hele 
institutionens åbningstid. Dette skyldes, at de fysiske rammer i institutionen bliver sat under et større 
pres, end de er beregnet til, da både inde og ude arealer ikke i overflod.  
 
Leje af lokaler i Skodsborg og udgifter til buskørsel virker meget overskuelig ift. udgifter til udvidelse af 
faciliteter, øget sygdom hos medarbejdere og ikke mindst børnenes trivsel og udvikling. På et større 
plan for hele KBH virker det skørt at jagte ressourcestærke familier som betaler meget i 
kommuneskat ud af byen.  
 
Afslutningsvis er det også enormt svært at forstå, at en Socialdemokratisk borgmester skal stå i 
spidsen for at lukke en aktivitet, som gavner børns opvækst og udvikling, når landets 
Socialdemokratiske leder er børnenes minister.... 
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Med håbet om at få lov at beholde denne ordning som gavner 80 børn og at KBH kan forblive en by for 
alle, uanset hvor de er i livet.  
 
Med venlige hilsner 
Simon Brandt   


